
 مردم از دریافت وام فوری محروم هستند

وام برای پـولدارها

صفحه 3

ما را دنبال کنیدچهار شنبه      3 خرداد 1402     سال هشتم     شماره 1326      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y87 خیابان انقلاب، خیابان ابوریحان، تقاطع لبافی نژاد، کاشی

MIRA

خانه  هنر   میرا

سرپرست وزارت صمت اعلام کرد
برنامه وزارت صمت برای ورود کالاهای جدید 

به بورس کالا

در بیانیه قدردانی سفرا از مقام معظم رهبری مطرح شد
و کنشگری ایران در عرصه جهان  تعمیق قلمر

دستور کار دستگاه دیپلماسی

در نشست خبری روسای جمهور ایران و اندونزی اعلام شد
 توافق تهران و جاکارتا برای انجام تبادلات 

تجاری با ارزهای ملی

در گفتگو با پورعلی گنجی تشریح شد
وی کودکی  از برآورده شدن آرز

تا قهرمانی خانوادگی
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صفحه 2

دیپلماسی قایق  توپدار ایرانی
محمد صرفی »یک ناو هواپیمابر ۱۰۰ هزار تن دیپلماسی است«؛ این جمله 
مشــهور را »هنری کیســینجر« حدود نیم قرن قبل، در دوران تصدی وزارت 
امور خارجه آمریکا گفته است. ریشه این جمله به قرن نوزدهم بازمی گردد. آن 
زمان کشورهای استعمارگر غربی از روشی خاص برای تأمین منافع استعماری 
خود استفاده می کردند. نمایندگان سیاسی و تجاری این کشورهای قدرتمند 

به سایر کشورها رفته و با سران آنها وارد مذاکره می شدند. 
همزمان با اعزام این فرستادگان، کشــتی های جنگی نیز در نزدیکی سواحل 
کشور مورد نظر استقرار می یافتند. کشور میزبان از حضور کشتی های جنگی 
در سواحل خود باخبر شده و فرستادگان غربی به پشتوانه نیروی دریایی خود، 
آنچه می خواســتند به طرف مقابل دیکته می کردند، بدون آنکه به اســتفاده 

عملیاتی از کشتی ها نیازی باشد. 

یادداشت

رئیــس هیات مدیــره انجمــن CNG از ارائه 
پیشنهاد توزیع سه سال ســوخت سی ان جی 
به طــور رایگان خبــر داد و گفــت: اکنون این 
پیشــنهاد در ســازمان برنامه و بودجه در حال 
بررســی بوده و احتمال تایید آن بســیار زیاد 

است.
محســن جوهری امــروز در نشســتی خبری 
با بیان این کــه ما از لحاظ منابــع گاز در جهان 
بعد از روســیه رتبه دوم را داریــم تصریح کرد: 
گســترده ترین شــبکه گاز در کشــور وجود 
دارد و شــرکت های تولیــدی در زمینه تامین 
تجهیــزات، مخزن ســازها زیرســاخت های 

مناســبی برای توســعه این صنعت در اختیار 
دارند.وی اضافه کرد: سهم سی ان جی در سبد 
سوخت کشــور رو به کاهش اســت به طوری 
که در سال گذشته سهم ســی ان جی در سبد 
ســوخت ۱۷ درصد بود اما امسال این عدد ۵۰ 

درصد کاهش پیدا کرده است.
رئیــس هیات مدیــره انجمــن CNG با بیان 
این که به طور میانگین ۵۰ درصد ظرفیت سی 
ان جی و حتی در برخی از شهرها ۷۰ درصد این 
ظرفیت خالی اســت، گفت: کل مصرف سی ان 
جی در سبد انرژی کشور ســه درصد بوده که 
این رقم بسیار ناچیز اســت.جوهری با اشاره به 

مقایسه توسعه ســی ان جی در ایران و روسیه 
گفت: ۱۵ هزار جایگاه ســی ان جی در روسیه 
وجود دارد در حالی که این عــدد در ایران تنها 
۲۵۰۰ جایگاه که ۵۰ درصد آن نیز بلااستفاده 
 CNG مانده است.رئیس هیات مدیره انجمن
مهم ترین مشــکل در ایــن حــوزه را موضوع 
قیمت گذاری ها دانســت و افزود: متاســفانه 
طی سال های اخیر برنامه دولت ها برای تبدیل 
خودروهــای بنزینی به دوگانه ســوز به نتیجه 
نرسیده اســت و این در حالی است که اگر سی 
ان جی را نداشــتیم روزانه حــدود ۱۷ میلیون 

دلار ارز باید از کشور خارج می شد.

توزیع ۳ سال سوخت رایگان سی ان جی در انتظار تایید
CNG

صفحه 8

سخنگوی اقتصادی دولت در نشست خبری:

شیوه پرداخت یارانه اصلاح می شود
 دولت فشار تورم را احساس می کند

آگهی مناقصه عمومی
 به شماره 2002005769000015 مرحله اول

پیام رئیسی شهردار هشتگرد

شهرداری هشتگرد در نظر دارد به استناد بودجه مصوب سال 1402 نسبت به برگزاری و انجام تشریفات قانونی مناقصه 
 عمومی برون سپاری حجمی حفظ و نگهداری فضای سبز از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت به شرح ذیل اقدام نماید.

1- نام و نشانی مناقصه گزار : شهرداری هشتگرد واقع در شهر هشتگرد – بلوار آیت الله خامنه ای – سایت اداری 
– ساختمان اداری شهرداری

2- نشانی محل اجرای پروژه : شهر هشتگرد
3- موضوع مناقصه : برون سپاری حجمی حفظ و نگهداری فضای سبز

4- مبلغ مناقصه : 344/000/000/000 ریال }به حروف سیصد و چهل و چهار میلیارد ریال{
5- سپرده شرکت در مناقصه: مبلغ 17/200/000/000 } به حروف هفده میلیارد و دویست هزار ریال { می باشد 
که می بایست  به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد: ضمانتنامه بانکی معادل مبلغ 5 درصد که از تاریخ درج آخرین آگهی 
مناقصه دارای حداقل 120 روز اعتبار و قابل تمدید باشد یا واریز فیش نقدی به حساب 1001002091815 بانک شهر 

شعبه هشتگرد کد شعبه 539.
6- متقاضیان می بایست دارای گواهینامه توان فنی و گروه بندی پیمانکاری معتبر با حداقل رتبه 4 در رشته  کشاورزی 

از سازمان برنامه و بودجه کشور با ظرفیت تعدادی و ریالی مجاز در زمان برگزاری مناقصه باشند .
7- مناقصه گران جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست از تاریخ 1402/03/03 لغایت 9 / 3 / 1402 از طریق سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت اقدام نماید .
8- مدت اعتبار پیشنهادها ) موضوع بند ی ماده 2 و بند الف ماده 21 قانون ( میبایست از تاریخ ارائه پیشنهاد قیمت 

ها به مدت 45 روز اعتبار داشته باشد.
9- مناقصه گران جهت ارائه پیشنهادات میبایست از تاریخ 9 / 3 / 1402 لغایت 20 / 3 / 1402 از طریق سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت اقدام نمایند.
10- هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه است ) 28 / 2 / 1402 (

تاریخ انتشار نوبت اول شنبه 1402/2/30 تاریخ انتشار نوبت دوم چهارشنبه 1402/3/3

 نوبت دوم

 آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای

روابط عمومی شرکت آب وفاضلاب استان ایلام

شرکت آب و فاضلاب استان ایلام در نظر دارد انجام پروژه های بامشخصات ذیل را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران دارای گواهی صلاحیت صادره از 
سازمان مدیریت وبرنامه ریزی وهمچنین گواهینامه صلاحیت ایمنی صادره از اداره تعاون ، کار ورفاه اجتماعی واگذار نماید.لذا از پیمانکاران واجد شرایط دعوت 
 بعمل می آیدجهت دریافت اسناد وشرکت در مناقصه وارائه پیشنهاد قیمت به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد(به آدرس setadiran.ir مراجعه نماید.

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 7_08432230120داخلی 32۶گروه قراردادها تماس حاصل فرمایید درضمن مبالغ تضمین براساس آیین نامه تضمین 
معاملات دولتی می باشد.

تذکر:پرداخت هزینه آگهی های مناقصه به عهده برنده می باشد.

مبلغ تضمین )ریال(برآورد اولیه)ریال(مدت پیمانشهرستان محل اجراعنوان مناقصه)پروژه(شماره مناقصه

احداث مخزن بتنی 100 متر مکعبی روستای بهارستان شهرستان 140233
جوار

313/425/181/800671/259/090ماهجوار

310/953/642/520547/682/126ماهجواراحداث مخزن 100 مترمکعبی روستای چشمه سرخ شهرستان جوار140232

331/375/964/2931/568/798/215ماهآبداناناجرای شبکه جمع آوری شهر آبدانان140234

مهلت فروش اسناد:ازتاریخ 1402/03/02لغایت 1402/03/06ساعت14

مهلت تحویل پاکات اسناد وپیشنهادقیمت:1402/03/06لغایت1402/03/21ساعت 14

زمان بازگشایی پاکات:1402/03/22ساعت 10صبح

تذکر:ارائه پاکت الف )ضمانت نامه(علاوه بربارگذاری درسامانه ستاد بصورت فیزیکی به دبیرخانه حراست واقع در میدان دفاع مقدس،شرکت آب وفاضلاب استان ایلام دفتر 
حراست الزامی است وپاکت ب )اسناد مناقصه واسناد درخواستی(وپاکت ج )پیشنهاد قیمت و آنالیزقیمت(فقط در سامانه ستاد بارگذاری شود.

تاریخ انتشار نوبت اول 1402/03/02   تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/03/03

 نوبت دوم

وزارت نیرو
 شرکت آب وفاضلاب استان ایلام

آگهی مناقصه عمومی 
شماره 002005265000059

اداره امورقراردادها و پیمانها – شهرداری کرج
مصطفی منصور زارع- رئیس اداره امور و پیمانها و قراردادها

شهرداری کرج در نظر دارد برابر بودجه مصوب شورای اسلامی 
شهر . پروژه مندرج در جدول ذیل را از طریق مناقصه عمومی به 

پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید.
ردیف شرح پروژه مبلغ پروژه به ریال مبلغ سپرده به ریال رتبه لازم 

نحوه پرداخت قرارداد
1- بهسازی.زیر سازی و خاکبرداری و بازگشایی معابر شهرک 
بهارستان و سطح منطقه هفت - تا سقف اعتبار ۶4/000/000/000 

3/200/000/000 5 راه و ترابری نقدی
1- سپرده شرکت در مناقصه به یکی از روش های ذیل ارائه گردد 

: ضمانت نامه بانکی معادل مبلغ فوق که به مدت 
90 روز اعتبار داشته و قابل تمدید باشد و یا واریز فیش نقدی به 

مبلغ فوق به حساب 70078۶948۶23 بانک شهر.
2- برندگان نفر اول و نفر دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرار 

دادنشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد .
به  اسناد  خرید  هزینه  عنوان  به  ریال  مبلغ 1/000/000   -3
طریق  از  کرج  شهرداری  نام  به   700785313795 حساب 
 www.setadiran.ir سامانه الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس 

می بایست واریز گردد .

4- متقاضیان میتوانند از تاریخ انتشار آگهی تا ساعت 13:00 
تاریخ 1402/3/8 جهت خرید اسناد مناقصه به سامانه الکترونیک 

دولت ) ستاد ( مراجعه نمایند .
5- شرکت کنندگان می بایست ضمن بارگذاری ضمانت نامه 
شرکت در مناقصه در سامانه ستاد . نسبت به تحویل اصل ضمانت 
نامه تا ساعت 13:00 تاریخ 1402/3/18 به آدرس کرج – میدان 
توحید – بلوار بلال – شهرداری کرج طبقه هفتم اداره امور پیمانها 

و قرار داد ها اقدام نمایند .
6- در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با 

سامانه ستاد . ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود .
7- پیشنهادات رسیده در مورخ 1402/3/20 درکمیسیون عالی 

معاملات شهرداری کرج مطرح و پس از بررسی و کنترل . 
برنده مناقصه اعلام خواهد شد . لازم بذکر است شرکت کنندگان 

مجاز به حضور در جلسه بازگشایی پاکات خواهند بود .
8- هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه است .

* جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 35892423-
02۶ تماس و یا به سایت www.karaj.ir مراجعه نمائید. 

) 59 (

آگهی مناقصه عمومی
 به شماره 2002005769000015 مرحله اول

پیام رئیسی شهردار هشتگرد

شهرداری هشتگرد در نظر دارد به استناد بودجه مصوب سال 1402 نسبت به برگزاری و انجام تشریفات قانونی مناقصه 
 عمومی برون سپاری حجمی حفظ و نگهداری فضای سبز از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت به شرح ذیل اقدام نماید.

1- نام و نشانی مناقصه گزار : شهرداری هشتگرد واقع در شهر هشتگرد – بلوار آیت الله خامنه ای – سایت اداری 
– ساختمان اداری شهرداری

2- نشانی محل اجرای پروژه : شهر هشتگرد
3- موضوع مناقصه : برون سپاری حجمی حفظ و نگهداری فضای سبز

4- مبلغ مناقصه : 344/000/000/000 ریال }به حروف سیصد و چهل و چهار میلیارد ریال{
5- سپرده شرکت در مناقصه: مبلغ 17/200/000/000 } به حروف هفده میلیارد و دویست هزار ریال { می باشد 
که می بایست  به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد: ضمانتنامه بانکی معادل مبلغ 5 درصد که از تاریخ درج آخرین آگهی 
مناقصه دارای حداقل 120 روز اعتبار و قابل تمدید باشد یا واریز فیش نقدی به حساب 1001002091815 بانک شهر 

شعبه هشتگرد کد شعبه 539.
6- متقاضیان می بایست دارای گواهینامه توان فنی و گروه بندی پیمانکاری معتبر با حداقل رتبه 4 در رشته  کشاورزی 

از سازمان برنامه و بودجه کشور با ظرفیت تعدادی و ریالی مجاز در زمان برگزاری مناقصه باشند .
7- مناقصه گران جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست از تاریخ 1402/03/03 لغایت 9 / 3 / 1402 از طریق سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت اقدام نماید .
8- مدت اعتبار پیشنهادها ) موضوع بند ی ماده 2 و بند الف ماده 21 قانون ( میبایست از تاریخ ارائه پیشنهاد قیمت 

ها به مدت 45 روز اعتبار داشته باشد.
9- مناقصه گران جهت ارائه پیشنهادات میبایست از تاریخ 9 / 3 / 1402 لغایت 20 / 3 / 1402 از طریق سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت اقدام نمایند.
10- هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه است ) 28 / 2 / 1402 (

تاریخ انتشار نوبت اول شنبه 1402/2/30 تاریخ انتشار نوبت دوم چهارشنبه 1402/3/3

 نوبت دوم

 آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای

روابط عمومی شرکت آب وفاضلاب استان ایلام

شرکت آب و فاضلاب استان ایلام در نظر دارد انجام پروژه های بامشخصات ذیل را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران دارای گواهی صلاحیت صادره از 
سازمان مدیریت وبرنامه ریزی وهمچنین گواهینامه صلاحیت ایمنی صادره از اداره تعاون ، کار ورفاه اجتماعی واگذار نماید.لذا از پیمانکاران واجد شرایط دعوت 
 بعمل می آیدجهت دریافت اسناد وشرکت در مناقصه وارائه پیشنهاد قیمت به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد(به آدرس setadiran.ir مراجعه نماید.

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 7_08432230120داخلی 32۶گروه قراردادها تماس حاصل فرمایید درضمن مبالغ تضمین براساس آیین نامه تضمین 
معاملات دولتی می باشد.

تذکر:پرداخت هزینه آگهی های مناقصه به عهده برنده می باشد.

مبلغ تضمین )ریال(برآورد اولیه)ریال(مدت پیمانشهرستان محل اجراعنوان مناقصه)پروژه(شماره مناقصه

احداث مخزن بتنی 100 متر مکعبی روستای بهارستان شهرستان 140233
جوار

313/425/181/800671/259/090ماهجوار

310/953/642/520547/682/126ماهجواراحداث مخزن 100 مترمکعبی روستای چشمه سرخ شهرستان جوار140232

331/375/964/2931/568/798/215ماهآبداناناجرای شبکه جمع آوری شهر آبدانان140234

مهلت فروش اسناد:ازتاریخ 1402/03/02لغایت 1402/03/06ساعت14

مهلت تحویل پاکات اسناد وپیشنهادقیمت:1402/03/06لغایت1402/03/21ساعت 14

زمان بازگشایی پاکات:1402/03/22ساعت 10صبح

تذکر:ارائه پاکت الف )ضمانت نامه(علاوه بربارگذاری درسامانه ستاد بصورت فیزیکی به دبیرخانه حراست واقع در میدان دفاع مقدس،شرکت آب وفاضلاب استان ایلام دفتر 
حراست الزامی است وپاکت ب )اسناد مناقصه واسناد درخواستی(وپاکت ج )پیشنهاد قیمت و آنالیزقیمت(فقط در سامانه ستاد بارگذاری شود.

تاریخ انتشار نوبت اول 1402/03/02   تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/03/03

 نوبت دوم

وزارت نیرو
 شرکت آب وفاضلاب استان ایلام

آگهی مناقصه عمومی 
شماره 002005265000059

اداره امورقراردادها و پیمانها – شهرداری کرج
مصطفی منصور زارع- رئیس اداره امور و پیمانها و قراردادها

شهرداری کرج در نظر دارد برابر بودجه مصوب شورای اسلامی 
شهر . پروژه مندرج در جدول ذیل را از طریق مناقصه عمومی به 

پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید.
ردیف شرح پروژه مبلغ پروژه به ریال مبلغ سپرده به ریال رتبه لازم 

نحوه پرداخت قرارداد
1- بهسازی.زیر سازی و خاکبرداری و بازگشایی معابر شهرک 
بهارستان و سطح منطقه هفت - تا سقف اعتبار ۶4/000/000/000 

3/200/000/000 5 راه و ترابری نقدی
1- سپرده شرکت در مناقصه به یکی از روش های ذیل ارائه گردد 

: ضمانت نامه بانکی معادل مبلغ فوق که به مدت 
90 روز اعتبار داشته و قابل تمدید باشد و یا واریز فیش نقدی به 

مبلغ فوق به حساب 70078۶948۶23 بانک شهر.
2- برندگان نفر اول و نفر دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرار 

دادنشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد .
به  اسناد  خرید  هزینه  عنوان  به  ریال  مبلغ 1/000/000   -3
طریق  از  کرج  شهرداری  نام  به   700785313795 حساب 
 www.setadiran.ir سامانه الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس 

می بایست واریز گردد .

4- متقاضیان میتوانند از تاریخ انتشار آگهی تا ساعت 13:00 
تاریخ 1402/3/8 جهت خرید اسناد مناقصه به سامانه الکترونیک 

دولت ) ستاد ( مراجعه نمایند .
5- شرکت کنندگان می بایست ضمن بارگذاری ضمانت نامه 
شرکت در مناقصه در سامانه ستاد . نسبت به تحویل اصل ضمانت 
نامه تا ساعت 13:00 تاریخ 1402/3/18 به آدرس کرج – میدان 
توحید – بلوار بلال – شهرداری کرج طبقه هفتم اداره امور پیمانها 

و قرار داد ها اقدام نمایند .
6- در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با 

سامانه ستاد . ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود .
7- پیشنهادات رسیده در مورخ 1402/3/20 درکمیسیون عالی 

معاملات شهرداری کرج مطرح و پس از بررسی و کنترل . 
برنده مناقصه اعلام خواهد شد . لازم بذکر است شرکت کنندگان 

مجاز به حضور در جلسه بازگشایی پاکات خواهند بود .
8- هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه است .

* جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 35892423-
02۶ تماس و یا به سایت www.karaj.ir مراجعه نمائید. 
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 کارشناسان چه می گویند؟

دولت به دنبال تنوع بخشی شرکا در سیاست خارجی

در بیانیه قدردانی سفرا از مقام معظم رهبری مطرح شد

و کنشگری ایران در عرصه جهان؛دستور کار دستگاه دیپلماسی تعمیق قلمر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهارشنبه     3 خرداد 1402    شماره 1326

دیپلماسی قایق  توپدار ایرانی
محمد صرفی »یک ناو هواپیمابر ۱۰۰ هزار تن دیپلماســی است«؛ 
این جمله مشــهور را »هنری کیســینجر« حدود نیم قــرن قبل، در 
دوران تصدی وزارت امور خارجه آمریکا گفته اســت. ریشه این جمله 
به قرن نوزدهم بازمی گردد. آن زمان کشــورهای اســتعمارگر غربی از 
روشــی خاص برای تأمین منافع اســتعماری خود استفاده می کردند. 
نمایندگان سیاســی و تجــاری این کشــورهای قدرتمند به ســایر 
کشورها رفته و با ســران آنها وارد مذاکره می شــدند. همزمان با اعزام 
این فرستادگان، کشتی های جنگی نیز در نزدیکی سواحل کشور مورد 
نظر استقرار می یافتند. کشــور میزبان از حضور کشتی های جنگی در 
سواحل خود باخبر شده و فرســتادگان غربی به پشتوانه نیروی دریایی 
خود، آنچه می خواســتند به طرف مقابل دیکته می کردند، بدون آنکه 
به اســتفاده عملیاتی از کشتی ها نیازی باشــد. این روش تهدیدآمیز و 
مرســوم، بعدها به »دیپلماســی قایق توپدار« مشــهور و وارد ادبیات 
روابط بین الملل شد. علی رغم گذشــت حدود دو قرن از این ماجرا، این 

دیپلماسی همچنان مورد استفاده است.
»جیمز کیبل« افسر نیروی دریایی و دیپلمات انگلیسی طی بیش از دو 
دهه با سلسله نوشتارهایی به تشــریح این دیپلماسی پرداخت. کیبل، 

»دیپلماسی قایق های توپدار« را به چند دسته تقسیم می کند؛
۱- نیروی قطعی: استفاده از دیپلماسی قایق توپدار برای ایجاد یا حذف 
یک اتفاقِ رخ داده.۲- نیروی هدفمند: اســتفاده از دیپلماســی قایق 

توپدار برای تغییر سیاست یا شخصیت دولت یا گروه هدف.
۳- نیروی کاتالیزوری: مکانیزمی که برای خرید فضای تنفســی یا ارائه 

طیف وسیعی از گزینه ها به سیاست گذاران طراحی شده است.
۴- نیروی بیانگر: اســتفاده از نیروی دریایی برای ارسال پیام سیاسی. 
این جنبه از دیپلماسی قایق توپ دار توسط کیبل کم ارزش تلقی شده 
و تقریباً رد شده است.نگاه جمهوری اسلامی ایران به دریا از حدود ۱۴ 
سال پیش تغییر کرد. مهرماه سال ۱۳۸۸ آیت الله خامنه ای فرمانده کل 
قوا برای نخســتین بار عبارت »نیروی دریایی راهبردی« را بکار بردند؛ 
»نیروی دریایی امروز در بسیاری از نقاط عالم و در کشور ما یک نیروی 
راهبردی اســت؛ به چشــم یک نیروی راهبردی به نیروی دریایی باید 
نگریسته شود.«محصول این تغییر نگاه و اســتراتژی را امروز می توان 
در ســفر ناوگروه ۸۶ به دورترین آب های جهان مشــاهده کرد. در این 
مأموریت، ناوشکن دنا مســیری را طی کرد که برای اولین بار در طول 
تاریخ کشــور انجام می شــد و این ناوشــکن ایرانی در بزرگترین پهنه 

دریایی دنیا یعنی اقیانوس آرام حاضر شد.
نکته بسیار مهمی که در این میان کمتر به آن توجه می شود آن است که 
این دستاورد مهم در شرایطی حاصل شــده که ایران تحت شدیدترین 
تحریم ها قرار دارد و آنچه ساخته شــده و بکار گرفته شده است، تماماً 
محصول فکر و تلاش متخصصان ایرانی است. این نکته ای کلیدی است 

که رسانه های ضد ایرانی به طور عامدانه آن را نادیده می گیرند.
به هر حال، حضــور ایران در آب هــای بین المللی و پیشــرفت نیروی 
دریایی اقیانوس پیما برای ما فقط یک انتخاب نیســت. ما ناگزیر از این 
حضور و پیشرفت هستیم. جمهوری اسلامی ایران با تهدیدات مختلف 
و متنوعی روبرو اســت که بخش قابل توجهی از آن از دریا سرچشــمه 
می گیرد. آمریکا بطور رســمی و علنی به دنبال محاصره و خفگی ایران 
در دریاهاســت. دزدیدن نفتکش های ایرانی که به دفعات اتفاق افتاده 

و مزاحمت برای سایر شناورهای ایرانی از جمله این تهدیدات است.
ما برای حفاظت از منافع اقتصــادی و تجارت دریایی ایران، چاره ای جز 
قوی شدن در دریاها نداریم. نکته دیگر آن که نظم جهانی در حال تغییر 
و تحول جدی اســت. در چنین شــرایطی و در حالی که به طور واضح، 
دریا منشأ قدرت و منافع بســیار زیادی است، چنانچه کشوری بخواهد 
جایگاه مناســبی در نظم نوین جهانی داشته باشد، نمی تواند و نباید در 

دریا ضعیف ظاهر شود.
آمریکایی ها تا همین چند ســال پیش در عرصه هوایــی برتری کامل 
داشــتند. دو ســال پیش ژنرال فرانک مکنزی فرمانده وقت ســنتکام 
اعتراف قابل توجهی کرد و گفت با پیشرفت های پهپادی ایران، آمریکا 
برای نخستین بار از نیمه قرن بیســتم تا کنون، برتری کامل هوایی را از 
دست داده است. اتفاق بزرگی که در هوا با خلاقیت و پشتکار ایرانی رقم 

خورد، به زودی در دریاها نیز رخ می دهد.

انتخابات اجلاسه چهارم مجلس یازدهم
قالیباف با ۲۱۰ رای رئیس مجلس ماند

در جریان برگزاری انتخابات هیئت رئیسه مجلس، محمدباقر قالیباف 
با کســب اکثریت آرای نمایندگان در جایگاه رئیس مجلس شــورای 
اســلامی باقی ماند.در جلسه علنی مجلس شــورای اسلامی، انتخاب 
اعضای هیئت رئیســه مجلس شــورای اســلامی در اجلاسیه چهارم 
مجلس یازدهم در دستور کار قرار گرفت.»محمدباقر قالیباف« با ۲۱۰ 
رأی برای چهارمین ســال پیاپی به عنوان رئیــس مجلس ماند. الیاس 
نادران ۴۷ رأی و فریدون عباســی ۷ رأی کســب کردند.در ادامه رأی 
گیری برای انتخاب اعضای هیئت رئیسه عبدالرضا مصری نایب رئیس 
اول مجلس شد و آرای علی نیکزاد و عبدالرضا مصری با ۱۵۲ رأی برابر 
شده است که با قرعه کشی ذوالنوری به عنوان نایب رئیس دوم مجلس 
انتخاب شــد.در ادامه، کاندیداهای گزینه دبیری هیأت رئیسه مجلس 
برای اجلاســیه چهارم مجلس یازدهم معرفی شد و با رأی نمایندگان، 
احمد نادری نماینده تهران، محمد رشــیدی نماینده کرمانشاه، سید 
محسن دهنوی نماینده تهران، روح الله متفکر آزاد نماینده تبریز، علی 
کریمی فیروزجایی نماینــده بابل و مجتبی یوســفی نماینده اهواز به 

عنوان دبیران هیأت رئیسه اجلاسیه چهارم انتخاب شدند.
همچنین ســیدنظام الدین موســوی با ۱۸۵ رأی، محسن پیرهادی با 
۱۸۳ رأی و علیرضا ســلیمی با ۱۸۱ رأی به عنوان ناظران هیأت رئیسه 

اجلاسیه چهارم مجلس یازدهم انتخاب شدند.

ورش  نامه معرفی وزیر پیشنهادی آموزش و پر
اعلام وصول شد

یک عضو هیات رئیســه مجلس شــورای اســلامی نامه معرفی وزیر 
پیشنهادی آموزش و پرورش را اعلام وصول کرد.

 در جلســه علنی مجلس شورای اســلامی، محمد رشیدی عضو هیات 
رئیســه مجلس نامه رئیس جمهور برای معرفــی رضامراد صحرایی به 

عنوان وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش را به شرح زیر قرائت کرد:
»در اجرای اصل ۱۳۳ قانون اساســی جمهوری اســلامی ایران بدین 
وسیله جناب آقای رضامراد صحرایی وزیر پیشنهادی آموزش و پروش 
را به همراه مشخصات و ســوابق و رئوس برنامه ایشــان برای اخذ رای 

اعتماد به مجلس شورای اسلامی معرفی می شود.«

یادداشت

تریبون

رئیس جمهور با اشــاره به هدفگذاری انجام شده برای 
رساندن حجم مبادلات تجاری ایران و اندونزی به رقم 
۲۰ میلیارد دلار گفت: دو کشــور تصمیم گرفته اند که 

مبادلات خود را با ارزهای ملی انجام دهند.
 سید ابراهیم رئیســی در ادامه برنامه های سفر رسمی 
به اندونزی، در نشســت مطبوعاتی مشترک با »جوکو 
ویدودو« رئیس جمهور این کشــور، با ابراز امیدواری 
نسبت به اینکه در این ســفر گام های بلندی در جهت 
توسعه روابط با اندونزی برداشته شود، گفت: دو کشور 
در ۷۰ سال سپری شده از برقراری روابط دیپلماتیک، 
همواره تعاملات خوبی در حوزه های مختلف سیاسی، 

اقتصادی، تجاری و منطقه ای و بین المللی داشته اند.
رئیس جمهور با اشــاره به هدفگذاری انجام شده برای 
رساندن حجم مبادلات تجاری دو کشــور به رقم ۲۰ 
میلیارد دلار افزود: البته دو کشور تصمیم گرفته اند که 

مبادلات خود را با ارزهای ملی انجام دهند.

وی اظهار داشــت: امروز مقامات دو کشــور 
اسناد متعددی برای همکاری در حوزه های 
مختلف امضا کردند که نشــان دهنده عزم و 
اراده آنها برای توسعه روابط در همه حوزه ها 
اســت.رئیس جمهور در ادامه ســخنانش 
با بیــان اینکه جمهــوری اســلامی ایران با 
وجود فشارها و تحریم های ظالمانه با همت 

متخصصین جوان خود گام های ارزشمندی در جهت 
رشــد علم و فناوری و نیز توســعه اقتصادی برداشته 
اســت، تصریح کرد: تحریم ها و تهدیدها به هیچ عنوان 

نتوانسته ایران را متوقف کند.
رئیســی همکاری و ارتباط با کشــورهای مســلمان، 
همسایه و همسو را اولویت سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی ایران عنوان و خاطرنشان کرد: گسترش روابط 
با اندونزی به عنــوان یکی از کشــورهای مهم و مؤثر 
در آسیا و جهان که در ســازمان های مهم منطقه ای و 

بین المللی عضویت دارد، برای ایران اهمیت 
زیادی دارد.

رئیس جمهور با بیــان اینکه ایران و اندونزی 
نسبت به مســائل منطقه ای و بین المللی از 
جمله مسئله فلسطین و وضعیت افغانستان 
دیدگاه های مشترکی دارند، گفت: دو کشور 
به حمایت از حقوق مردم فلسطین تا آزادی 
قدس شریف متعهد و پایبند هستند. همچنین دیدگاه 
دو کشــور درباره ضرورت تشــکیل دولتی فراگیر در 
افغانســتان که همه اقوام و مذاهب را نمایندگی کرده 
و در جهت احقاق حقــوق همه مردم این کشــور گام 

بردارد، یکسان است.
وی افزود: امروز زنان و دختران در جمهوری اســلامی 
ایران در شــئون و عرصه های مختلف حضــور مؤثر و 
موفقی دارنــد و باعث افتخارآفرینی برای کشــورمان 
شــده اند، معتقدیم زنــان و دختران افغــان نیز این 

توانمندی را دارند که برای کشورشــان و امت اسلامی 
افتخارآفرینی کنند و باید امکان فعالیت های اجتماعی 
از جمله بهره مندی از فرصت های آموزشــی برای آنان 

فراهم شود.
رئیــس جمهور با بیــان اینکه دو دهه حضــور آمریکا 
در افغانســتان ثمره ای جز ویرانی و کشــتار و از جمله 
۳۵ هزار کودک معلول نداشــت، اظهار داشــت: ایران 
و اندونزی در مســائل منطقــه ای و بین المللی قائل به 

مبارزه جدی با یکجانبه گرایی هستند.
رئیسی در پایان با بیان اینکه ایران و اندونزی زمینه ها و 
ظرفیت های متنوع و فراوانی برای ارتقای سطح روابط 
خود دارند، اظهار امیدواری کرد که این سفر بتواند در 
جهت گســترش تعاملات فیمابین دو کشور بزرگ و 
قدرتمند اسلامی در منطقه و جهان تأثیرات سازنده ای 
داشته باشــد و آثار آن با ســفر متقابل رئیس جمهور 

اندونزی به تهران کامل شود.

رئیس سازمان اداری و استخدامی اعلام کرد: تغییر در 
نحوه محاسبه حقوق بازنشســتگان و تاثیر حقوق سه 
ســال پایانی خدمت آن ها روی حقوق بازنشستگی در 
برنامه هفتم آمده است اما بر اســاس پیشنهاد وزارت 

کار قرار بود تغییراتی در این زمینه اعمال شود.
 میثم لطیفی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا 
فرمول و نحوه محاســبه حقوق بازنشستگان تغییری 
پیدا خواهد کرد یا خیر؟ اظهار کرد: پیشــنهاد اعمال 
این تغییرات از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

مطرح شــده اســت و صحبت هایی در این 
زمینه شده بود.

وی افــزود: البتــه روش منطقی و درســت 
آن این است که متوســط ۳۰ سال حقوق یا 
دستمزد مبنای محاسبه حقوق بازنشستگان 
و البته بر مبنای نرخ روز باشد. در گذشته به 
دلیل اینکه محاســبه این عــدد برای همه 

بازنشستگان از نظر فنی سخت و دشــوار بود متوسط 
دو یا سه ســال آخر در نظر گرفته می شــد. اما در حال 

حاضر با پیشرفت تکنولوژی می توان این کار 
را به راحتی انجام داد که البته باید دید قانون 

چنین اجازه ای را می دهد؟
رئیس ســازمان اداری و اســتخدامی گفت: 
قرار بود وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
پیشــنهادی را در این زمینــه ارائه دهد و در 

برنامه هفتم نیز آورده شود.
در مــاده »۶۷« لایحــه برنامــه هفتــم توســعه که 
اخیرا رونمایی شــد، آمده اســت: »میزان مستمری 

بازنشســتگی در تمامــی صندوق ها و ســازمان های 
بازنشســتگی از ســال اول برنامه عبارت است از یک 
سی ام متوســط حقوق یا دســتمزد ماهیانه مشمول 
کســور فرد در پنج ســال آخر بیمه پردازی ضرب در 
سنوات پرداخت حق بیمه مشــروط بر آنکه سی و پنج 
سی ام متوسط مذکور بیشتر نباشــد. معادل یک دوم 
جمع قدر مطلق درصد افزایش ضریب ســالانه حقوق 
یا دستمزد طی ســه ســال آخر به حقوق یا مستمری 

محاسبه شده فوق اضافه می گردد.«

رئیس جمهوری

حقوق

خریــدار  دولت ســیزدهم عزم خــود را 
برای گســترش و تعمیق روابــط همه جانبه 
بــا کشــورهای همســایه، منطقــه و در هر 
نقطه ای که منافع ملی ایــران را تامین کند، 
جزم کرده و به دنبال تنوع بخشــی شرکا در 
قالب دیپلماسی پویا و تعامل هوشمند است. 
ایــران همچنین در رویکرد جدید سیاســت 
خارجی خود برای تعاملات بیشــتر برنامه ها 
و چشم انداز روشــنی را ترسیم کرده و تلاش 
دارد تــا جای پای خــود را در جنوب شــرق 
آسیا تثبیت کند.ســفر آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی به اندونزوی به دعوت رسمی »جوکو 
ویدودو« همتای خود نیز بــا همین رویکرد 
و در راســتای گســترش و تعمیق تعاملات 
اقتصادی و سیاســی با کشــورهای آسیایی 
انجام شــده است.کارشناســان معتقدند: از 
آنجا که اندونزی یکی از بزرگترین کشورهای 
مسلمان جهان اســت ارتباطات با این کشور 
تاثیــر فراوانی در ارتقا ســازمان جنبش عدم 
تعهد و بهبــود روابط با کشــورهای شــرق 
آســیا خواهد داشت و ســفر رییس جمهور 
کشورمان به جاکارتا، دستاوردهای زیادی در 

حوزه های اقتصادی، تجاری و سیاسی دارد.

تهران - جاکارتا آماده امضای توافق 
ترجیحی هستند

مهدی خورسند کارشناس حوزه اوراسیا در 

این رابطه معتقد اســت که سفر به اندونزی 
در چارچــوب راهبرد نگاه به شــرق دولت 

 سیزدهم اهمیت دارد.
وی با تاکید بر اینکه دولت  سیزدهم از ابتدا 
به سراغ تنوع بخشی شرکا در حوزه سیاست 
خارجــی گام برداشــت، افــزود: اندونزی 
به دلیــل عضویــت در اتحــاد منطقه ای 
»آســه آن« به اقتصادی بارور تبدیل شده 
اســت و این موضوع می تواند زمینه ســاز 

گسترش روابط اقتصادی دو طرف باشد.
کارشناس حوزه اوراســیا بیان کرد: تهران 
- جاکارتا آمــاده امضای توافــق  ترجیحی 
هستند. امیدواریم در این سفر با امضای این 
توافق، زودتر به مرحله تجــارت آزاد با این 

کشور برسیم.

از اشتراکات فرهنگی فراوان تا مواضع 
سیاسی همگرا

این کارشــناس حوزه اوراســیا با اشاره به 
اینکه ایران و اندونزی اشــتراکات بسیاری 
در حوزه های سیاســی و فرهنگــی دارند، 
خاطرنشان کرد: رویکرد سیاسی مشترک 
این دو کشــور در مخالفت بــا تحریم های 
بین المللی علیه ایران زمینه ســاز افزایش 

روابط دوطرف است.
خورســند با بیان اینکه ایران و اندونزی در 
موضوع فلســطین، مواضع مشترکی دارند، 

اظهار داشــت: جاکارتا اخیرا اعلام کرد که 
در صورت پذیــرش میزبانی جــام جهانی 
فوتبال زیر ۲۰ ســال مانــع ورود تیم رژیم 

صهیونیستی به کشورش خواهد شد.
وی عنوان کرد: دولت  برای رفع سوتفاهم ها 
و تنش ها با سایر کشورها تلاش زیادی کرده  
اســت و اکنون نیز در حال تثبیت و توسعه 

جایگاه  خود در شرق و جنوب آسیا هستیم.

ایران و اندونزی شرکایی موثر در 
حوزه های اقتصادی

کیومــرث یزدان پنــاه کارشــناس حوزه 
اوراسیا نیز گفت: اگر هر دو دولت بتوانند در 
زمینه اقتصادی بســترهای مناسبی فراهم 
کنند، می توانند در پررونق کردن دو حوزه 
ژئوپلیتیکی تنگه مالاکا و تنگه هرمز نقش 

موثری داشته  باشند.
وی افــزود: ایــران و اندونــزی بــه لحاظ 
جغرافیایــی فاصله زیــادی از هــم دارند 
اما می توانند بــا اســتفاده از فناوری های 
ارتباطی شرایط سودمندی برای هم فراهم 

کنند.

قراردادهای تجاری و فناوری ایران و 
اندونزی در حد و اندازه دو کشور نیست

کارشــناس حوزه اوراســیا عنــوان کرد: 
از اهداف اصلی ســفر آیت الله رئیســی به 

اندونزی تمرکز بر عقد قراردادهای فزاینده 
در حوزه های تجــاری، بازرگانی و فناوری 

است.
یزدان پناه خاطرنشان کرد: هر دو کشور در 
عرصه فناوری نوین، صنعتی و هسته ای به 
دستاوردهای خوبی رســیده اند و این سفر 
می تواند فرصــت خوبی برای رســیدن به 

تفاهمنامه های موثر باشد.
آیت الله ســید ابراهیم رئیســی شــامگاه 
دوشــنبه اول خرداد، به دعوت رســمی 
»جوکو ویدودو« همتای اندوزیایی خود، 
تهران را به مقصد جاکارتا پایتخت اندونزی 

ترک کرد.در این ســفر، رئیس جمهور را 
وزرای اقتصادی دولت و وزیر امورخارجه 
همراهی می کنند. امضای اسناد همکاری 
در بخش های مختلف، دیــدار با مقامات و 
روســای مجلس نمایندگان و مشــورتی، 
نشســت با تجــار و فعالان اقتصــادی دو 
کشــور، گفت و گو با علما و اندیشــمندان 
اندونزیایی و دیدار با ایرانیان مقیم اندونزی 
در راســتای گســترش و تعمیق تعاملات 
اقتصادی و سیاســی با کشورهای آسیایی 
از برنامه های سفر دو روزه آیت الله رئیسی 

به اندونزی است.

وسای جمهور ایران و اندونزی اعلام شد؛ توافق تهران و جاکارتا برای انجام تبادلات تجاری با ارزهای ملی در نشست خبری ر

رئیس سازمان اداری و استخدامی اعلام کرد؛ پیشنهاد تغییر در نحوه محاسبه حقوق بازنشستگی

خریدار  رؤسای نمایندگی های جمهوری 
اســلامی ایران در خارج از کشور، مدیران و 
کارگزاران وزارت امور خارجه در بیانیه ای از 

محضر مقام معظم رهبری قدردانی کردند.
جمهــوری  نمایندگی هــای  رؤســای 
اســلامی ایران در خارج از کشور، مدیران و 
کارگزاران وزارت امور خارجه در بیانیه ای از 

محضر مقام معظم رهبری قدردانی کردند.
متن بیانیه قدردانی به شرح زیر است:

بسم الله الرحمن الرحیم
محضر مبارک مقام معظم رهبری حضرت 

امام خامنه ای دامت برکاته
سلام علیکم؛

با درود بــه روح مطهّر حضــرت امام راحل 
عظیم الشــان )رحمه الله علیه( و شــهدای 
طریق حقّ و با تبریــک دهه کرامت و میلاد 
حضرت فاطمه معصومه )سلام الله علیها( و 
حضرت ثامن الحجج )علیــه آلاف التحیه و 
الثناء(، خداوند متعال را شاکریم که دگربار 
این توفیق برای ما رؤســای نمایندگی های 
جمهوری اســلامی ایران در خارج از کشور، 
مدیــران و کارگــزاران وزارت امور خارجه 
حاصــل گردید تا در نشســتی سرشــار از 
محبّت، دلبســتگی و ارادت، رهنمودهای 
حکیمانه معظّم له را به گوش جان شــنیده 

و آن را حجّت و چراغ راه خویش قرار دهیم.
بدون شک دیدار و میثاق مجدّد فرزندانتان 
در وزارت امور خارجه جمهوری اســلامی 
ایــران، قــوّت قلبــی دوچنــدان بــرای 
ادامــه راه پر فراز و نشــیب در مناســبات 

بین المللی و امیــد به موفقیــت در تحقّق 
اهداف سیاســت خارجی کشــور عزیزمان 
و انجام مســئولیّت های خطیر در شــرایط 
پیش رو اســت.بر خود لازم مییدانیم که با 
اتکاء بــه توصیه های حکیمانــه معظّم له و 
نصب العین قراردادن اصــل عزت، حکمت 
و مصلحت، تلاش خویش را برای پیشــبرد 
اهداف مقدّس نظام جمهوری اسلامی ایران 
مبتنی بر دیپلماســی عزّت مدار، تعاملات 
خردمندانــه و محاســبه شــده و انعطاف 

مبتنی بر مصلحت به منظــور عبور از موانع 
قرار دهیم.

بیانــات حضرتعالــی در تبییــن الگــوی 
دیپلماســی کارآمد و موفّق و نیــز تبیین 
شــرایط حاکــم بــر تحــولات جهانــی، 
راهبــردی دقیق بــرای رویکرد سیاســت 
خارجی جمهوری اســلامی ایران و مبنای 
مســتحکمی جهت بازطراحی دیپلماسی 
کشور است که بر این اســاس، وزارت امور 
خارجه تمام مساعی خویش را به کار خواهد 

گرفت تــا افق پیــش رو را در این چارچوب 
ترســیم نماید. دســتگاه دیپلماسی ضمن 
برنامه ریزی جامــع و توجه جدی به ضوابط 
شــش گانه مدّنظر معظّم له، اهتمام خود را 
جهت اقناع گفتمــان عدالت محور و جهان 
شــمول انقلاب اســلامی و تقویت هرچه 
بیشتر نقش و جایگاه ایران عزیز، در نظم در 

حال تحول جهانی بکار خواهد بست.
همان گونه که در بیانــات معظّم له نیز مورد 
تاکید قرار گرفت، دســتگاه دیپلماســی بر 

اســاس رویکرد دولت مردمی، بر آن است 
تا با جــذب و تربیت نیروی جــوان متعهد، 
انقلابــی و مجهز بــه دانش دیپلماســی و 
همزمان بهره منــدی از تجربیــات غنی و 
توان کارشناســی وزارت امور خارجه، برای 
صیانت از منافع ملی و حقــوق ایرانیان در 

سراسر جهان بیش از پیش کوشا باشد.
همان گونه که رهبر معظم انقلاب اسلامی 
فرمودند بســط و تعمیق قلمرو کنشگری 
جمهوری اســلامی ایران در عرصه منطقه 
و جهان، به عنوان یک ضرورت اساســی در 
دستور کار مســتمر دســتگاه دیپلماسی 
قرار گرفته که امید است با عنایات حضرت 
ولی عصر )ارواحنا لــه الفداء( به نقاط عطف 

تازه ای در این عرصه دست یابد.
بــا قدردانی مجــدّد از اعتمــاد معظّم له به 
وزارت امور خارجه و توصیه های راهبردی 
حضرتعالــی و بــا درک اهمیت سیاســت 
خارجی و تأثیرات آن بر کشــور، اطمینان 
مییدهیم که رهنمودهای ارزشــمندتان را 
با جان و دل، اجرایــی و پیگیری نموده و در 
حفظ و پاسداری از هویتّ اسلامی، انقلابی 
و ملی از همه ظرفیت ها اســتفاده خواهیم 
کرد.عــزت، ســلامتی و توفیقــات مقام 
عظمای ولایــت را از درگاه خداوند متعال 

خواستاریم.
والسلام علیکم و رحمه الله و برکاته

جمهــوری  نمایندگی هــای  رؤســای 
اســلامی ایران در خارج از کشور، مدیران و 

کارگزاران وزارت امور خارجه
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سه اقدام دولت برای بهبود وضعیت صندوق 
توسعه ملی

لایحه برنامه هفتم توســعه درحالی رونمایی شده که یکی از مهم ترین 
تغییرات ان با برنامه ششــم، نقش صندوق توسعه ملی در کشور است؛ 
علاوه بر آن دولت قصد دارد با انجام سه اقدام، نسبت به بهبود وضعیت 

این صندوق اقدام کند.
 ســخنگوی اقتصادی دولت اخیرا اعلام کرده است که از مجموع حدود 
۱۵۰ میلیارد دلاری که از روز تاســیس صندوق توسعه ملی تا به امروز 
به عنوان ورودی ها و منابع صندوق وجود داشته، ۱۰۰ میلیارد دلار در 
دولت های گذشته تحت عنوان تســهیلات برداشت شده است، ضمن 

اینکه تسهیلات جزو دارایی های صندوق است.
به گفتــه وی، تلاش دولت ســیزدهم اجرای ســه اقدام بــرای بهبود 
وضعیت صندوق اســت. نخســت آنکه با منضبط کردن بودجه دولت، 
میزان برداشت و تسهیلات را کاهش دهد، دوم آنکه نسبت به بازگشت 
تسهیلاتی که در سال های گذشته داده شده و باید برگشت داده می شد 
کار با جدیت پیگیری شــود که در این راستا بخش قابل توجهی از آنچه 
تحت عنوان بدهی ســایر بخش های اقتصادی به صندوق وجود داشته 
برگشت داده شود. سوم آنکه در برنامه هفتم توسعه نیز اساسا ساز و کار 

جدیدی برای صندوق در نظر گرفته شود.

بازگشت حتمی تسهیلات به صندوق
این مباحث درحالی از ســوی ســخنگوی اقتصادی دولت مطرح شده 
اســت که اخیرا مهدی غضنفری، رئیس هیات عامل صندوق توســعه 
ملی  اعلام کرد که دولت ها از صندوق توســعه ملی ۱۰۰ میلیارد دلار 
برداشــت کرده اند و میزان مطالبات صندوق نیز ۴۰ میلیارد دلار است. 
از این آمار اینطور برداشت شد که مانده صندوق ۱۰ میلیارد دلار است 
درحالی که همه دولت ها کاملا واقف هســتند که تسهیلاتی که با نرخ 
ســود پایین به آن ها پرداخت شده اســت جزو دارایی صندوق است و 
بلاعوض نیســت؛ حتی برخی منابع برگشته اســت و صندوق توانسته 
از این منابع برای ارائه وام اســتفاده کند. در واقــع گزارش من درمورد 
موجودی بود اما به دارایی تبدیل شــد. درحالی کــه مبلغی که تحت 

عنوان تسهیلات دادیم به صندوق برمی گردد.
در این میان با رونمایــی از لایحه برنامه هفتم توســعه، نقش صندوق 
توسعه ملی در اقتصاد پررنگ تر شــد، چراکه در بر اساس لایحه برنامه 
هفتم توســعه، همه درآمدهای نفتی مســتقیما به حســاب صندوق 
توســعه ملی واریز خواهد شــد و این صندوق موظف است سالانه ۲۵ 

میلیارد دلار را در اختیار دولت قرار دهد.

 مدیر صندوق توسعه بازار سرمایه پاسخ داد
 میزان حمایت صندوق توسعه بازار سرمایه

 از بورس در اردیبهشت ماه چقدر بود؟
مدیر صندوق توســعه بازار ســرمایه به میزان حمایت صندوق توسعه 
بازار سرمایه از بورس در اردیبهشت ماه اشاره کرد و گفت: طبق وظایف 
تعریف شــده، این صندوق در هر زمان که نیاز باشــد، اقــدام کرده و 

می کنیم.
»قادر معصومی خانقاه« به جزییات واریزی های انجام شــده از ســوی 
این صندوق در بازار در اردیبهشــت ماه اشــاره کرد و افزود: طبق مفاد 
اساســنامه صندوق، اقدامات لازم جهت افزایش نقدشوندگی بازار طی 

اردیبهشت ماه انجام شد.

وی اظهار داشــت: بخش عمده واریزی ها در نیمه دوم اردیبهشت ماه 
بود، چراکه چرخش ناگهانی شرایط بازار در روز ۱۷ اردیبهشت و به تبع 
آن افزایش فشار فروش نیازمند حضور فعال تر صندوق در سمت خرید 

بود که این موضوع با خرید خرد حدود ۸.۵۰۰ همت سهام محقق شد.
وی در ادامه با اشاره به خالص نقدینگی وارد شده به بازار در اردیبهشت 
ماه اشاره کرد و گفت: رقم واریز شــده به بازار در برهه زمانی اعلام شده 

حدود ۲.۲۰۰ همت بوده است.
معصومی در ادامه اعلام کرد که ســایر منابع جهت پوشش خریدهای 

خرد عمدتاً از محل فروش های بلوکی صورت گرفته است.
مدیر صندوق توســعه بازار ســرمایه به برنامه های این صندوق برای 
حمایت از بــازار در خرداد ماه تاکید کرد و افــزود: طبق وظایف تعریف 
شده، صندوق توسعه بازار در هر زمان که نیاز باشد، آماده انجام وظیفه 

بوده و است.
وی اظهار داشــت: در صورتی که بازار طی خردادماه هم نیاز به حمایت 

ویژه داشته باشد، اقدامات مقتضی انجام خواهد شد.

سرپرست وزارت صمت اعلام کرد
 برنامه وزارت صمت برای ورود کالاهای جدید

 به بورس کالا
 سرپرســت وزارت صنعت، معــدن و تجارت گفت: ایــن وزارتخانه دو 
سیاســت مهم پیش بینی پذیری و ثبات تامین مواد اولیه برای زنجیره 
تولید و حذف رانت ها و تقویت شــفافیت در تعامل موثر با بورس  کالای 

ایران با جدیت دنبال می کند.
»ســید مهدی نیازی« در دومین همایش تجلیل از برترین های بورس 
کالا اعلام کرد: ســهم قابل ملاحظه ای از اقتصــادی ایران و بنگاه های 
بزرگ و اثرگذار کشور در همایش برترین های بورس کالا حضور دارند 
و امیدوارم بتوانیم با توان و ظرفیت های این بنــگاه ها در جهت اجرا و 

پیشبرد برنامه های توسعه ای کشور و تولید گام های بزرگی برداریم.
وی با اشاره اینکه وزارت صمت ۲ سیاســت مهم را در حوزه بورس کالا 
دنبال می کند، تصریح کرد: سیاست نخست؛ پیش بینی پذیری و ثبات 
تامین مواد اولیه برای زنجیره تامیــن ارزش صنایع )چه در حوزه تولید 
و چه در حوزه تنظیم گری هوشــمند( اســت.به گفته نیــازی، وزارت 
صمت این سیاســت را به گونه ای پیش خواهد برد که فعالان اقتصادی 
دسترسی کافی برای تامین مواد اولیه با قیمت مناسب را پیدا کنند که 

این امر در تعامل مستمر با بورس کالا دنبال می شود.
سرپرست وزارت صمت به سیاســت دوم این وزارتخانه در زمینه حذف 
رانت ها و تقویت شفافیت  اشــاره کرد که به گفته وی بورس کالا در این 

حوزه، ابزارها، ظرفیت ها و پتانسیل های قابل توجهی دارد.
وی تاکید کرد: وزارت صمت در تعامل با وزارت اقتصاد، سازمان بورس 
و بورس کالا سعی کرده این دو سیاســت را پیش  ببرد.نیازی با اشاره به 
اقدامات متعدد وزارت صمت در ســال گذشــته در زمینه تنوع بخشی 
و ابزارسازی، اظهار داشــت: پارســال با همکاری بورس کالا اقدامات 
مطلوبی در حوزه ابزارها شــکل گرفت که شــرایط فعلی بازار مطلوب 
ارزیابی می شــود و امیدواریم امســال نیز با روند ثبات بخشی و پیش 

بینی پذیری در زمینه تامین مواد اولیه با رویکرد بهتری دنبال شود.

بازار

 معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به 
گســترش برنامه حمل و نقل چند وجهــی در کریدور 
شمال- جنوب و شــرق غرب، گفت: به زودی توافقات 
ســازنده ای با چین و کشورهای آســیای میانه اعلام و 

اجرا خواهد شد. 
 حمل ونقل بین المللی چندوجهی به معنای حمل کالا 
توسط حداقل دو شــیوه مختلف حمل و نقل بر اساس 
یک قرارداد واحد حمــل  و نقل چندوجهی از مکانی در 
یک کشور و توسط یک متصدی حمل و نقل به مکانی 

تعیین شده برای تحویل در کشور دیگر است.
در همیــن راســتا »شــهریار افنــدی زاده« معاون 
حمل و نقل وزیر راه و شهرســازی امــروز اعلام کرد: 
رشــد روزافزون تقاضــای جهانی و منطقــه ای برای 
حمل ونقل امن، ایمن، مؤثر، آسان و با صرفه اقتصادی، 

ظرفیت های توسعه حمل و نقل چندوجهی 
فناورانه کشور را افزایش داده است.

به گفته وی، توسعه حمل و نقل چند وجهی 
که به عنوان راهبردی اساســی با کشورهای 
هدف و تجار، صاحبان بار، شرکت های حمل 
و نقلی و لجستیکی در دســتور کار قرار دارد 
و در قیــاس با هزینه هــای کلان پروژه های 

عمرانی، جهش در عملکرد و جایگاه ترانزیتی کشــور 
را به همراه خواهد داشت.

افندی زاده اظهار کرد: ظرفیت ســازی برای توســعه 
کریدورهــای ترانزیتی چندوجهــی فناورانه از طریق 
برنامه ها و اقدامات اولویت دار در دســتور کار اســت 
که »محوریت قــراردادن موضوع حمــل و نقل چند 
وجهی در مناســبات منطقه ای و بین المللی وزارت راه 

و شهرســازی با کشــورهای هدف و تعریف 
برنامه ها و اقدامات مشترک دو و چندجانبه 

در این زمینه« بخشی از آن است.
وی ادامه داد: در حال حاضر در مســیرهای 
واقع در کریدورهــای ترانزیتــی عبوری از 
کشور در جهات شــمالی- جنوبی و شرقی - 
غربی، شیوه های ترکیبی با تأکید بر ارتقای 
ظرفیت ترانزیتی کشور در دست شناسایی و عملیاتی 
شدن است.معاون وزیر راه و شهرسازی بیان داشت: از 
جمله در کریدور ترانزیتی شمال- جنوب در خصوص 
تأمین مالی احــداث و تجهیز و تــدارکات قطعه ریلی 
رشت- آســتارا به طول ۱۶۲ کیلومتر در شاخه غربی 
آن، شــاهد توافقی با دولت روســیه بودیم، برآوردها 
حاکی از امــکان حمل و نقــل ترانزیتــی ترکیبی در 

کوتاه مدت به میزان ســالانه ۱۰ میلیــون تن تا قبل از 
موعد بهره برداری قطعه رشــت- آستارا و فراهم شدن 
شرایط حمل تمام ریلی از بندر شهید رجایی تا شمال 
روسیه و اروپا، در شــاخه های غربی، مرکزی و شرقی 
این کریدور اســت.افندی زاده بیان کرد: بدین ترتیب 
که کالاها از بنادر شــمالی و پایانه هــای مرزی ریلی و 
جاده ای در شمال غرب و شمال شــرق کشور به شیوه 
ترکیبی دریایی- ریلی- جاده ای تا بنادر جنوبی کشور 
در خلیج فــارس و بندر چابهار در کرانــه دریای عمان 
حمل و از آنجا بــه مقاصد نهایی حــوزه خلیج فارس، 

جنوب شرق و شرق آسیا و بالعکس حمل بشوند.
معاون حمــل و نقل وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: 
در این راســتا، به زودی توافقات ســازنده ای با چین و 

کشورهای آسیای میانه اعلام و اجرا خواهد شد.

حمل و نقل

خریدار  خاندوزی گفت: برنامه اقتصادی 
کوتاه مــدت دولــت تحت عنوان بســته 
سیاســت های مهار تورم و رشــد تولید با 
اجماع نظر بانک مرکــزی، وزارت اقتصاد و 

سازمان برنامه و بودجه نهایی شد.
 سید احســان خاندوزی در نشست خبری 
اظهار داشــت: برنامه اقتصادی کوتاه مدت 
دولت تحت عنوان بســته سیاســت های 
مهار تورم و رشــد تولید با اجماع نظر بانک 
مرکزی، وزارت اقتصاد و ســازمان برنامه و 
بودجه نهایی شــد و امروز توســط معاون 
اول ابلاغ خواهد شد که شــامل دستور کار 
۱۰ ماهه دســتگاه های اجرایی به تفکیک 

دستگاه های متولی و زمانبندی است.
ســخنگوی اقتصادی دولت افــزود: برنامه 
میان مدت ذیــل برنامه هفتم توســعه در 
جلســات متعددی که با محوریت سازمان 
برنامه، وزارت اقتصاد و ســایر دستگاه های 
اقتصادی دولت آماده شــده کــه در قالب 
برنامه هفتــم تصویب و بــه مجلس تقدیم 
خواهد شــد که ســند مهمی برای فعالیت 

بخش های مختلف دولت خواهد بود.
وی به بخش های اسمی اقتصاد اشاره کرد و 
ادامه داد: اگر عوامل ساختاری و کوتاه مدت 
را از هم تفکیک کنیــم می توانیم این جمع 
بندی را داشته باشــیم که عوامل ساختاری 
تورم زا در اقتصاد ایران تحت کنترل است؛ 
هم مســائل مربوط به بــی انضباطی های 
دولت و هم بــی انضباطی هــای پولی چه 
مساله نقدینگی و چه شــبکه بانکی کشور 
تحت کنترل هستند.خاندوزی افزود: رشد 
نقدینگی که در پایان دولــت قبل به ۴۲.۸ 
درصدی رســیده بود در پایان ســال سال 
۱۴۰۱ به حدود ۳۰ درصد کاهش یافت که 
سرعت مطلوب در کاهش رشد نقدینگی را 
حکایت می کند. هدف گذاری امســال نیز 

رسیدن به عدد ۲۵ درصد است.

کنترل ترازنامه بانک ها به دقت انجام 
خواهد گرفت

وزیــر اقتصاد ادامــه داد: کنتــرل ترازنامه 
بانک ها و نظارت ســخت گیرانه بر سیاست 
خلق پول نیز در راســتای کنتــرل عوامل 

ساختاری اقتصاد است.
خاندوزی تصریح کرد: کاهش وابســتگی 
به ارزهای جهانی از دیگر مســائلی بود که 
موجب شد تورم را بهتر کنترل کنیم. امروز 
از پیام رســان پایاپا رونمایی خواهد شد که 

مسیر جایگزین سوئیفت است.
ســخنگوی اقتصادی دولت اظهار داشت: 
البته هنوز برخی عوامــل کوتاه مدت مثل 
چشــم اندازهای انتظاراتی در حوزه روانی 
تورم و نوســانات ارزی جزو نقاطی است که 
روی آن متمرکز هســتیم اما ثمره کنترل 
عوامل ساختاری این شــده که نرخ تورم در 
فروردین نسبت به اسفند یک درصد کاهش 
یابد. در اردیبهشــت هم نسبت به فروردین 
نرخ تورم یــک درصد کاهش یافته اســت. 
چشم اندازها نیز به سمت تداوم کاهش نرخ 

تورم در ماه های آتی است.
وی اضافه کرد: دولت به دنبال اســتفاده از 
ظرفیت هــای مغفول و بالقوه ای اســت که 
به هر دلیلی منجر به تولید در کشــور نشده 
است که از جمله آنها می توان بخ دارایی های 
راکد اشــاره کرد که در این راســتا وزارت 
صمت بر احیای واحدهای صنعتی و معدنی 
راکد تمرکز کرده و همچنین مولدســازی 
پروژه ها با اســتفاده از دارایی های راکد در 

دستور کار دولت است.
وی گفت: در ســال گذشــته اگرچه تلاش 
دولت این بود که ســخت گیری ها در حوزه 
استقراض و استفاده از تنخواه بانک مرکزی 
را در دستور کار داشــته باشد اما حدود ۹۰ 
درصد بیش از ســال ۱۴۰۰ بودجه عمرانی 
تخصیــص یافت. امســال هم با اســتفاده 
از منابــع بودجه و هــم غیربودجه ای مثل 
دارایی های راکــد، پروژه هــای عمرانی را 

امسال نیز فعال کنیم.
خاندوزی با بیان اینکه سیاســت تســهیل 
تولید بــا دو بخش در دســتور کار اســت، 

گفت: پارســال تمرکز دولت به تسهیل اخذ 
مجوزهای کســب و کار بود و امسال تمرکز 
دولت به سمت مقررات کســب و کار رفته 
اســت.به گفتــه وی، از درگاه ملی مجوزها 
شاهد صدور ۴ هزار مجوز در یک روز بودیم 
که رکورد بــود.وی تصریح کــرد: در دو ماه 
گذشــته بخشــی از پروژه انضباط بخشی 
به حوزه مقررات کســب و کار منتشر شده 
اســت به نحوی که در دو ماهه اول ســال 
قبل ۵۵ بخشــنامه تجاری و گمرکی صادر 
شده که بر این اســاس روزانه یک بخشنامه 
و دستورالعمل صادر شــده است و به جهت 
اصرار برای اصلاح این رویه، کار به شــکلی 

پیش رفت که این روند اصلاح شود.
خاندوزی گفت: این در حالی اســت که در 
دو ماهه ابتدای سال جاری ۵۵ بخشنامه را 
به ۳۱ بخشنامه کاهش داده ایم که این روند 
با جدیت بسیار بیشــتر با اصرار و پافشاری 

فراتر در ده ماهه ۱۴۰۲ ادامه خواهیم داد.

وابستگی ایران به نوسانات ارزی
 و دلار کاهش خواهد یافت

خاندوزی در مورد مدیریت تورم همچنین 
یادآور شــد: در حــوزه کاهش وابســتگی 
اقتصاد ایران به نوســانات ارزی و اساســاً 
اصلاحاتی که در حوزه تجاری و ارزی کشور 
لازم است رخ دهد، سهم بالایی که شرکای 
راهبردی در تجــارت خارجی پیدا کرده اند 
یکی از گام هایی است که به سمت مدیریت 

بهتر تورم کشور را پیش می برد.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی در مورد پیش 
بینی پذیر کردن اقتصاد، گفت: بر اســاس 
ماده ۲۴ قانون بهبود محیط کســب و کار، 
همه دستگاه ها باید پیش از ایجاد تغییر در 
مقررات بــه اطلاع فعالان برســانند در غیر 
این صورت این مقرره نافذ نخواهد بود. باید 
اشاره کنم که این ماده قانونی ۱۲ سال مورد 
بی اعتنایی واقع شــده بود و دســتگاه ها به 

صورت ناگهانی مقرره صادر می کردند.
وی افزود: اجرای ماده ۲۴ انقلابی در رابطه 
دولت و فعالان اقتصادی اســت. از روز ۲۸ 
اردیبهشت ماه نیز دولت اعلام کرد که صرفاً 
موادی کــه در درگاه ملی مقررات کشــور 
ثبت شده لازم الاجرا است. دولت در زمینه 
نظارت بر اجرای ایــن قانون بدون ملاحظه 

کار خود را انجام خواهد داد.
خاندوزی در مورد کاهش وابستگی به دلار، 
با بیان اینکه از ســال های گذشته مسیری 
برای اصلاح وابســتگی به دلار مطرح شــد 
که یکی از مصادیق اقتصاد مقاومتی است، 
گفــت: آقایی دلار در ســال های گذشــته 
موجب شــد رانت در اقتصاد ایجاد شــود. 
متأسفانه آمریکا هم نهایت سو استفاده را از 
این رانت عظیم داشت و بسیاری از کشورها 

نسبت به این مساله واکنش نشان دهند.
وی افزود: امروز دیگر سیاست های کاهش 
وابســتگی به دلار مختص ایران و امثال آن 
نیســت. بزرگترین اقتصادهای آســیایی و 
ســایر کشــورها از ابزارهایی برای کاهش 

وابستگی به این ارز استفاده می شود.

وی ادامه داد: در ایران ممنوعیت استفاده از 
دلار برای اشخاص ایرانی در داخل و کاهش 
زمینه هایــی که فعالان اقتصــادی احتیاج 
یابند که از دلار اســتفاده کنند، در دستور 

کار است.
خاندوزی تصریــح کرد: همچنین ســهم 
دلار در تسویه های تجاری ما به کمتر از ۱۰ 
درصد رسیده در حالی که در سال های قبل 

نزدیک به ۳۰ درصد بود.
وی گفت: در تعاملات دوجانبه با شــرکای 
مهم اقتصادی خود مثل روســیه، ترکیه و 
چین به دنبال کاهش وابســتگی به دلار و 
اســتفاده از ارزهای ملی هستیم. همچنین 
استفاده از پیام رسان آسیایی که جایگزین 
سوئیفت است از دیگر اقدامات برای کاهش 

وابستگی به دلار محسوب می شود.
خاندوزی تاکید کرد: ما در پی این هســتیم 
که از این ناحیه )وابســتگی به دلار( اقتصاد 

کشور آسیب نبیند.

آخرین وضعیت صندوق توسعه ملی 
به روایت خاندوزی

خاندوزی در مورد منابع صندوق توســعه 
ملی گفت: در مــورد منابع از مجموع حدود 
۱۵۰ میلیــارد دلاری که از روز تأســیس 
صندوق توســعه ملی تــا امروز بــه عنوان 
ورودی های صندوق وجود داشــته حدود 
۱۰۰ میلیــارد دلار در دولت های گذشــته 
تحت عنوان تســهیلات برداشــته شــده، 
است البته تســهیلات جزو دارایی صندوق 
محسوب می شود اما تلاش دولت سیزدهم 
این بوده که ۳ اقدام را برای انضباط بخشــی 

به عملکرد صندوق انجام دهد.
وی به ایــن ۳ اقدام اشــاره و تصریح کرد: با 
منضبط کردن بودجه دولت میزان برداشت 
و تســهیلات از صندوق را نســبت به قبل 
کاهش خواهیم داد.خانــدوزی افزود: ثانیاً 
نسبت به بازگشت تسهیلاتی که سال های 

قبل برداشته شده تاکید ویژه داریم.
وی گفت: همچنین در برنامه هفتم سازوکار 
جدیدی برای صندوق در نظر گرفته شــده 
که نسبت به آینده اطمینان بیشتری داشته 
باشیم. بعد از نهایی شدن ســازوکار برنامه 

هفتم اطلاعات بیشتری ارائه می شود.
وزیر اقتصاد در نــورد تخصیص و تأمین ارز 
در ســال جاری نیز گفت: در ۲ ماهه امسال 
وضعیت در تأمیــن و تخصیص ارز وضعیت 
بهتری است و نزدیک به ۲۰ درصد نسبت به 
مدت مشابه پارســال، تأمین نیازهای ارزی 

کشور افزایش یافته است.
وی اظهار داشــت: تا پایان ۳۱ اردیبهشت 
ماه امســال ۱۶ میلیارد دلار تخصیص ارز 
صورت گرفتــه که ۹.۳ میلیــارد دلار از آن 

تأمین شده است.
وی تصریــح کــرد: ۱۱.۸ میلیــارد دلار 
متعلق به نیازهــای وارداتی بخش صنعت و 
معدن، ۳.۲ میلیــارد دلار واردات مربوط به 
کالاهای اساســی وزارت جهاد کشاورزی و 
۷۸۰ میلیون دلار برای حوزه دارویی کشور 

تخصیص یافته است.

تأمین ارز برای وزارتخانه ها
خاندوزی به تأمین ارز اشــاره کرد و گفت: 
در حــوزه واردات صنعتــی و معدنــی ۵.۶ 
میلیارد دلار، همچنیــن ۲.۹ میلیارد دلار 
برای نیازهای وزارت جهاد کشاورزی و ۳۱۰ 
میلیون دلار برای حوزه بهداشــت و درمان 

تأمین ارز صورت گرفته است.
سخنگوی اقتصادی دولت درباره حوزه های 
توافقات ایران و چین در سفر رئیس جمهور 
به این کشــور، تصریح کرد: هــم در زمینه 
تعاملات مالی و ارزی و هــم توافقات حوزه 
انرژی بیــن ایران و چین و هــم در زمینه ۸ 
پروژه ســرمایه گذاری که به نحو مشترک 
بین ایران و جین مطرح شد وارد فاز اجرایی 

خودشان شده اند.
وی افزود: هرچند به جهت مسائل تحریمی 
جزئیات را اعلام نمی کنیم اما پس از ســفر 
رئیــس جمهور بــه چین در مــورد میزان 
پیشــرفت پروژه ها و … جلسه کمیسیون 
اقتصادی ایران و چین در تابســتان امسال 
برگزار خواهد شد.خاندوزی گفت: برگزاری 
این کمیسیون گام بسیار خوبی است برای 
اینکــه بالاترین مقامات اجرایی دو کشــور 
درصد پیشــرفت را بررســی کننــد و هم 

تدابیری برای سرعت بخشی اتخاذ کنند.

دولت از قشر کارگر حمایت می کند
وی در مورد احتمال ترمیم حقوق کارگران 
افــزود: کاهــش تورم اساســاً بــه معنای 
کاهش و یــا ثبات قیمتهــا در اقتصاد ایران 
نیســت و یا اینکه وضعیت اقتصادی کشور 
موردمطلوب دولت اســت. بــه هیچ وجه 

منظورمان این نیست.
وزیــر اقتصاد با بیان اینکه ۵ ســال اســت 
درگیــر تورم هســتیم اما دولــت در حوزه 
کنترل عوامــل ســاختاری و اجرایی تورم 
جدیت دارد، اظهار داشــت: اینکه فشــار 
وضعیت تورمی بــر دوش اقشــار مختلف 
جامعه اســت را دولت احســاس می کند. 
هر هفتــه رئیس جمهور گزارشــات جزئی 
در مــورد قیمتها از دســتگاه های مختلف 
می گیرد. تذکرات و بازخواست از مسئولان 

نیز صورت می گیرد.
وی گفت: غیر از سیاســت های دستمزدی 
دولت ابزارهــای دیگری بــرای حمایت از 
اقشــار مختلف دارد؛ به عنوان نمونه وزارت 
کار در حال تدارک اصلاحیه ای روی بسته 
یارانه هاســت که به محض نهایی شــدن 

توسط وزیر کار و یا بنده اعلام خواهد شد.

پاسخ به اظهارات همتی
سخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به سوال 
مطرح شــده درباره ادعای رئیس کل اسبق 
بانک مرکــزی در مورد خلق پول توســط 
دولت سیزدهم، اظهار داشت: بازی با الفاظ 
برای افــرادی که باید پاســخگوی عملکرد 
اقتصادی خود باشــند زیبنده نیســت. در 
همــه تئوری ها و نظرات پولــی جهانی این 
حق بــرای مقام پولی محفوظ اســت که به 
کنترل تورم برود و تأمیــن تقاضای واقعی 

پول یکی از ارکان در این نظریه ها اســت که 
اگر تأمین پول به موقع صورت نگیرد منجر 
به آسیب به اقتصاد شــده و اگر بیش از حد 

صورت گیرد تورم را تقویت خواهد کرد.
وی افزود: تلاش دولت این بوده اســت که 
بتواند تأثیرات مخرب را کاهــش داده و بر 
دامنه تأثیرات مثبت اضافه شــود به همین 
دلیل کاهش رشــد نقدینگی نشــانگر این 
اســت که اراده عملی دولت بــرای تأثیرات 

مخرب رشد پول فاصله بگیرد.
خاندوزی تصریح کرد: تلقی ما این است که 
امروز شــرایط خاص اقتصاد ایران مبتنی بر 
جهت علیت نقدینگی به سمت تورم است و 
عنصر مهم پایه پولی نیست و عنصر تعیین 

کننده میزان و حجم نقدینگی است.
وی ادامه داد: اینکه ایشان به این نکته اشاره 
به رشــد پایه پولی کرده قیــاس مع الفارغ 
اســت چراکه بانک مرکزی نرخ پایه ذخیره 
قانونی را افزایش داده و کنترل ترازنامه های 
بانکی و جریمه بانــک مرکزی برای کنترل 
ترازنامه هــا تقاضای پایه پولــی را افزایش 
می دهد.خاندوزی در ادامه اظهار داشت: در 
بسته سیاست های ده گانه مهار تورم و رشد 
تولید که امروز ابلاغ می شــود بانک مرکزی 
مکلف شده است که رشد اجزای پایه پولی را 
منتشر کند و اتفاقی که در حوزه اصلاحات 
جدی بانک های ناتراز را هــم نباید نادیده 

گرفت.
وی افــزود: اختیــارات و قــدرت اعمــال 
سیاســتی که بانک مرکزی لازم داشت در 
دل مفاد برنامه لایحه برنامه هفتم توســعه 

دیده شده است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: مجموعه 
این عوامــل در منظر فعــالان اقتصادی به 
معنای رفتن به پیشــواز انضباط پولی است 
که امیدواریم در سال ۱۴۰۲ نتیجه کنترل 

پولی را در عرصه مهار تورم شاهد باشیم.

گام دولت برای اصلاح قانون کار
خاندوزی درباره اصلاح مــاده ۷ قانون کار 
اظهار داشــت: برای اجرای منویات رهبری 
و تأکیدات رئیس جمهور در حوزه اصلاحات 
کارگری کارگروه امنیت شــغلی کارگران 
تشکیل شده اســت که در آن پیش نویس 
اصلاح مفادی از قانون کار آماده شده است 
که اصلاح ماده ۷ نیز در این حوزه در دستور 
کار قرار گرفته و اگر مراحــل نهایی خود را 
در دولت سپری کند، جزئیات اعلام خواهد 

شد.
وی افــزود: درخصــوص تجدیدنظــر در 
دســتمزد کارگران در پایان ســال گذشته 
در مذاکرات شــورای عالی کار این موضوع 
مطرح شده اســت که تجدیدنظر در حوزه 
حقوق کارمنــدی در حــوزه کارگری نیز 
اعمال شــود و در اصلاحیه حقوق کارگران 

نیز بازتاب و انعکاس خواهد یافت.
خانــدوزی در خصوص مدیریت بــازار ارز 
و اختیارات بانک مرکــزی گفت: مدیریت 
مصارف ارزی کشور در ســقف منابع ارزی 
در دســترس یکی از ارکان اداره بازار ارز به 
ویژه در شرایط خاص و تنگناهای اقتصادی 

ایران است.
وی افزود: بر اســاس مصوبات شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی در ســنوات گذشته دو 
کمیته مجزا در بانک مرکزی برای مدیریت 
مصارف ارزی کشور و دومی در وزارت صمت 
برای مدیریت تخصیص ارز تشکیل شده بود 
اما عملکرد این دو کمیتــه حاکی از آن بود 
که فعالیت مســتقل این دو کمیته منجر به 
مدیریت بهینه منابع ارزی کشور نمی شود 
و تفاوت رویکرد و اختــلاف بین دو کمیته 
منجــر به این خواهد شــد که مانند ســال 
گذشته در این زمینه ناترازی به وجود بیاید.

وزیر اقتصــاد گفت: به عنــوان راهکار حل 
این مســاله، الگوی ادغام ایــن دو کمیته 
مطرح شد که به طور مشــترک هم مساله 
منابع و هــم تخصیص مصــارف ارز در یک 
مرجع تعییــن تکلیف شــود و دولت قادر 
باشد انطباق نقشــه تجاری و ارزی خود را 

با مقدورات ارزی در یک نهاد اعمال کند.

ودی اعلام و اجرا می شود معاون وزیر راه و شهرسازی:توافقات با چین و آسیای میانه به ز
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معاون رییس جمهور خبر داد
 کاهش ۱۲ درصدی کودک همسری 

در سال گذشته
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهــوری، اعلام کرد که آمار کودک 

همسری در سال گذشته ۱۲ درصد کاهش یافته است.
 انسیه خزعلی در حاشــیه رونمایی از »اطلس ملی جمعیت« در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: ســال ۱۴۰۱ شــاهد ۱۲ درصد کاهش کودک  

همسری به نسبت سال قبل بودیم.
وی افزود: برخی سایت های زرد مطرح کردند ۹ ماهه اول سال گذشته 
افزایش کودک همســری داشــتیم درحالی که در ۹ ماهه اول ســال 
گذشته شــاهد ۲۰ درصد کاهش کودک همســری در قیاس با مدت 

مشابه سال ۱۴۰۰ بودیم.
خزعلی تصریح کرد: در کل ســال گذشــته شــاهد ۱۲ درصد کاهش 
کودک  همســری بودیم و این حرکت خوبی اســت و نوید خوبی به ما 
می دهد که شــرایط فرهنگی آن مناطق که دارای کودک همســری 
هستند بهتر می شــود. کودک همسری عمدتا مســاله فرهنگی است، 
البته ممکن است مساله اقتصادی هم نقش داشته باشد اما من معتقدم 

عمدتا فرهنگی است و باید در این راستا کار فرهنگی انجام شود.

وی تهران به شبکه راه آهن کشور  اتصال متر
وی میز استاندار تهران ر

مدیرعامل شــرکت متروی تهران از تصمیم گیری در خصوص اتصال 
متروی تهران به خطوط راه آهن کشور از سوی استاندار تهران خبر داد.

محســن هرمزی، در خصوص آخرین وضعیت پــروژه اتصال دو خط 
متروی پایتخت به خط راه آهن سریع السیر تهران - مشهد و همچنین 
خط حومه ای تهران - گرمســار، گفت: به تازگی جلســه ای با حضور 
استاندار تهران، مدیران شرکت راه آهن و شرکت متروی تهران برگزار 
شــد که در آن وضعیت اتصال متروی تهران به خط راه آهن سراسری 

کشور مورد بررسی قرار گرفت.
وی بــا بیان اینکه براســاس این طــرح »ایجاد مجموعه ایســتگاهی 
یکپارچه ری « مدنظــر قرار می گیرد و در یک بــازه زمانی حداکثر ۳۶ 
ماهه مترو به شبکه راه آهن متصل می شــود، افزود: براساس این ایده 
ایستگاه شــهرری که یک ایســتگاه تقاطعی در خطوط یک و ۶ مترو 
محسوب می شود، به خط راه آهن سریع الســیر تهران - مشهد که در 
دست ساخت است، متصل شده و همچنین می توان با خط حومه ای راه 
آهن تهران - گرمسار ، یک مجموعه ایستگاهی یکپارچه را تشکیل داده 

و تبادل مسافر در آن انجام می شود.
هرمزی با تاکید بــر اینکه بنا به درخواســت معاون رئیــس جمهور و 
اســتاندار تهران، گزارش مطالعاتی این ایده تهیه شده است، ادامه داد: 
شرکت مترو و راه آهن به صورت مشترک از یک مشاور استفاده کردند 
تا از لحاظ فنی، اقتصادی و.... ایده شــکل گیری مجموعه ایســتگاهی 
یکپارچه ری را بررســی کند که گزارش آماده و مقرر شــده بود که این 
گزارش به زودی به استاندار تهران تحویل داده شود تا در مورد این مهم 
تصمیم گیری شــود.وی اضافه کرد: در حال حاضر نیز ایستگاه متروی 
میدان راه آهن واقع در خط ۳ مترو با ایســتگاه مســافرگیری راه آهن 
جمهوری اسلامی ایران در تهران تلاقی پیدا کرده و تبادل مسافر در آن 

هم اکنون انجام می شود.
به گفته هرمزی، تصمیم گیری در خصوص ایجاد این ایستکاه مشترک 

توسط استاندار تهران انجام خواهد شد.

مدیرکل دفتر حفظ و احیای بافت های تاریخی تاکید کرد
 تلاش برای افزایش مشارکت مردم در حفاظت

 از بناهای تاریخی
مدیرکل دفتر حفظ و احیای بناها و بافت های تاریخی گفت: در ســال 
پیش رو امیدواریم بتوانیم سهم پروژه های مشارکتی میراث فرهنگی را 
افزایش دهیم. آئین رونمایــی از پروژه های حفاظت و مرمت بناها و آثار 

تاریخی، در سالن فجر وزارت میراث فرهنگی برگزار شد.

فاطمه داوری مدیرکل دفتر حفظ و احیای بناهــا و بافت های تاریخی 
گفت: امســال هفته میراث فرهنگی از ۲۸ اردیبهشــت آغاز شده و تا 
ســوم خرداد ادامه دارد. در این هفته همزمان با هفته میراث فرهنگی 
۱۹۰ پروژه رونمایی می شــود. از این تعداد ۱۷۱ پروژه اجرایی اســت. 
همچنین ۱۸ پروژه مشــارکتی است. سال آینده شــاهد خواهیم بود 
که این رویه تغییر کند و بــا همکاری مردم و بخش خصوصی شــاهد 

پروژه هایی باشیم که مشارکت مردم بیشتر باشد.
وی افزود: ۲۱ پروژه بافت تاریخی شــامل ۱۱ روستا و ۱۰ شهر تاریخی 
امروز رونمایی می شــود. امیدواریم بخشــی از آثار را به شــرایطی از 
پایداری برسانیم که تا چند سال خیال ما از لحاظ حفاظت راحت باشد. 
در سال پیش رو امیدواریم بتوانیم سهم پروژه های مشارکتی را افزایش 

دهیم.

سردار مهری:

هنوز گرفتار معضل فلزیاب ها هستیم
رئیس یــگان حفاظت از میــراث فرهنگــی گفت: ما هنــوز با معضل 
فلزیاب ها رو به رو هستیم و تاکنون ۴۲۷۴ دستگاه فلزیاب در استان ها 
توقیف شده اســت. آئین رونمایی از پروژه های حفاظت و مرمت بناها و 
آثار تاریخی هم اکنون در ســالن فجر وزارت میــراث فرهنگی در حال 

برگزاری است.
در ادامه این برنامه، سردار حسن مهری رئیس یگان حفاظت از میراث 
فرهنگی گفت: یکی از مهم ترین مشکلات ما فلزیاب ها هستند. ۴۲۷۴ 
دستگاه فلزیاب در استان ها توقیف شــده و این موضوع به یک معضل 
تبدیل شده است.وی از وزیر میراث فرهنگی خواست که برای حل این 

مشکل تدبیری بیاندیشد.
رئیس یگان حفاظت از میراث فرهنگی بیان کرد: تلفن وزارت خانه در 
ارتباط با بحث دریافت اخبار مردمی را دنبال کردیم در ســال گذشته 
۳۸۰۰ خبر دریافت شــد که از طرف مردم بود و روی آن اقدام کردیم. 
قرار شد تلفن ســه شــماره ای به ما اختصاص پیدا کند که اپراتور زنده 
داشته باشد. ما به دنبال این تلفن هستیم، شــما هم کمک کنید. سال 
گذشــته اقدام خوبی برای اولین بار رخ داد و توانســتیم به هفت هزار 
نفر پیامک ارســال کنیم و از مردم بابت همکاری تشکر کردیم. اگر این 
سیستم دوطرفه باشد و ما هم پیامک آنها را دریافت کنیم، می توانیم از 

مشارکت آنها استفاده کنیم.
سردار مهری گفت: برگه اخطاری را طراحی کرده ایم و به کسانی که به 

میراث فرهنگی تعدی کرده اند، آن را می دادیم.

دیوار

خریدار   ســخنگوی قوه قضاییه با اشاره 
به پنجم خرداد و روز نســیم مهر)حمایت از 
خانواده زندانیان(، گفت: اکنون حدود ۲۳۰ 
انجمن حمایت از زندانیان در سراسر کشور 
فعالیت دارنــد و ۵۱ هزار خانــواده زندانی 
در سال ۱۴۰۱ توســط این انجمن ها تحت 

حمایت قرار گرفتند.
 مسعود ستایشــی  در نشست خبری ضمن 
گرامیداشــت دهه کرامت و میــلاد بانوی 
بزرگوار حضرت فاطمه معصومه ســلام الله 
علیها و حضــرت ثامن الحجج، در آســتانه 
سوم خرداد به ســالروز آزادی خرمشهر در 
عملیات بیت المقدس اشاره کرد و افزود: در 
این روز ملــت ایران که تنها بــا مقاومت و با 
ایستادگی خود مچ دست ابر قدرت های به 
ظاهر پرزور عالم را برای جداسازی خرمشهر 
قهرمان از خاک ایران را بــه زمین خواباند و 
نشــان داد می توان با برنامه ریــزی و اتحاد 
قوی، گردنه ســخت و پیچیده را به سلامت 

طی کند.
وی یادآور شــد: آزادســازی خرمشــهر از 
حلقوم ناپاک دشمن بعثی و جامعه جهانی 
تحت حمایت آنها، ســمبل دلیــر مردی و 
برهم زدن اراده دشــمن و دسیسه های آنها 

بود.
ستایشــی تصریح کرد: ایــن واقعه چراغی 
پیش راه ملت ایران روشــن ساخت تا در هر 
گردنه سیاسی، اجتماعی امنیتی، فرهنگی 
و اقتصادی قابل الگو گیری باشد و امروز نیز 
می توان با تمســک به ارزش های بی بدیل 
آزادسازی خرمشــهر و همچنین مقاومت 
مردم دزفول در چهارم خــرداد به پیروزی 
دســت یافت چرا که خدای امــروز خدای 
آزادسازی خرمشهر است؛ همان خدایی که 
وعده داده است درصورتی که دین مرا یاری 

کنید شما را یاری خواهم کرد.
ســخنگوی قوه قضاییه در ادامه به موضوع 
حمایت از خانــواده زندانیان اشــاره کرد و 
افزود: پنجم خرداد ماه با عنوان روز حمایت 

از خانواده زندانیان نامگذاری شده است.
وی ادامــه داد: دیدگاه ســازمان زندان ها و 
اقدامات تامینی و تربیتی کشــور این است 
که زندان به جای صــرف نگهداری متهمان 
و محکومان محملی برای بازگشــت آنها به 
کانون گرم خانواده و جامعه باشــد و از اینرو 
کارگاهی بزرگ بــرای تربیت روح مددجو و 

حمایت از خانواده های آنها باشد.
ستایشــی اظهارداشــت: کارآموزی کمک 
به اشــتغال مددجو حیــن تحمل حبس و 
پس از آن نیازمند کمک ســایر دستگاه ها 
و همراهی خیــران و مردم اســت و در این 
راســتا، آزادســازی زندانیــان، مذاکره با 
شکات و جلب رضایت آنها و حتی پرداخت 
حق الوکاله بــرای یکهــزار و ۸۴۵ مددجو 
از جملــه اقدامات حمایتی بــرای کمک به 

خانواده زندانیان و مددجویان است.
وی اضافه کرد: در ســال گذشــته یکهزار و 
۲۵۵ میلیارد و ۱۵۸ هزار و ۷۱۵ هزار ریال 
به خانواده مددجویان کمک نقدی در قالب 
کمک معیشــتی و درمانی و آموزشی شده 
اســت همچنین تعداد ۴۷ هــزار خانواده 
زندانی شناسایی و به سازمان ها و نهادهای 
غیردولتــی برای حمایــت و کمک معرفی 

شدند.
ســخنگوی قوه قضاییه با اشــاره به اقدام 
اتحادیه اروپا در تحریم بســیج دانشجویی 

این اقدام را محکوم کرد.

دستگیری 4 متهم در حادثه 
تروریستی سراوان

ســخنگوی قوه قضاییه با اشــاره به حادثه 
تروریســتی در ســراوان اظهارداشت: در 
ســراوان یک حمله تروریســتی منجر به 
شهادت شــهید علیرضا شــهرکی رییس 
پلیس آگاهی شهرستان ســراوان می شود 
همچنین همسر وی نیز همراه او بوده است 
و توسط افراد ناشناس با خودرو فاقد پلاک 

مورد اثابت چندین گلوله قرار می گیرند.
وی ادامه داد: پــس از تحقیقــات، در این 
پرونده چهار نفر دســتگیر و بــرای اتهام ۲ 
قتل عمد، تحصیل مال نامشروع و عضویت 
و معاونت گروهک جیش الظلم تفهیم اتهام 
شــدند و اکنــون در زندان هســتند و این 

پرونده در جریان رسیدگی قرار دارد.

پرونده  نهاده های دامی 10 متهم دارد
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره اقدامات قــوه قضاییــه در مبارزه با 
مفاسد اقتصادی گفت: نسبت به برخورد با 
پرونده های مفاسد اقتصادی، قوه قضاییه با 
قاطعیت تمام و تمسک به موازین شرعی و 

جامع مقررات قانونی اقدام می کند.
وی در پاســخ به ســوالی دربــاره جزئیات 
پرونــده  مربــوط بــه نهاده هــای دامی، 
اظهارداشــت: پرونــده ای در ایــن زمینه 
برای ۱۰ نفر با اتهاماتی از جمله مشــارکت 
در اخــلال در نظام اقتصادی، جعل ســند، 
اســتفاده از ســند مجعول و اســتفاده از 
اظهارنامه های جعلی کیفرخواســت صادر 
شــده و پرونده بــه منظور اتخــاذ تصمیم 
قانونی به دادگاه ارسال شــده است و از ۱۰ 
نفر متهم این پرونده، ۹ نفر شخص حقیقی 
و یک نفر واجد شــخصیت حقوقی است و 

مربوط به مسئولان سابق است.
ستایشــی افــزود: تحقیقــات تکمیلی در 
دادسرا در حال انجام است و پس از تصمیم 
گیری اطلاع رســانی خواهد شد همچنین 
پرونده دیگری در این زمینه مطرح اســت 
که پس از تکمیل تحقیقات اطلاع رســانی 

خواهد شد.

نیلوفر حامدی و الهه محمدی هشتم
 و نهم خرداد محاکمه  می شوند

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره آخرین وضعیــت پرونده های نیلوفر 

حامدی و الهه محمــدی دو خبرنگار گفت: 
این افراد با اهتمام ریاســت شعبه مربوطه 
و صرف نظــر از حجــم کار، فرصت مطالعه 
را برای وکلا فراهم کردند تــا تدارک دفاع 
کنند.وی ادامه داد: این حــق به وکلا داده 
شده است و وقت رسیدگی به پرونده دادگاه 
الهه محمدی هشتم خرداد و نیلوفر حامدی 
نهم خرداد اعلام شده است تا مطابق موازین 
شــرعی و مقررات قانونی با دقــت کامل و 
ســرعت مناســب پرونده آنها رسیدگی و 

تعیین تکلیف شود.

افزایش 2 درصدی سرقت
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
مبنی بــر افزایش ســرقت، قــوه قضاییه 
چه اقداماتــی را در این زمینــه انجام داده 
اســت، گفت: منکر وجود ســرقت نیستیم 
همچنین تاثیرات مــادی و روحی روانی آن 
را انکار نمی کنیم. این تاثیــر بر مالباخته و 
افراد مرتبط و خانواده وی اســت و تاثیری 

شکننده و سخت است.
وی ادامــه داد: افزایش ۲ درصدی ســرقت 
در ســال ۱۴۰۱ نسبت به ســال قبل از آن 
را شــاهد هســتیم اما در برخی ماهها این 
موضوع کاهشــی و در برخی ماهها آمارها 

افزایشی بوده است.
ستایشــی افزود: در این زمینه، قوه قضاییه 
نسبت به موضوع سرقت حساسیت و دقت 
نظر دارد و با توجه به تاثیرات مادی و روحی 
این جرم، قــرارگاه مقابله با ســرقت را در 
معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
قوه قضاییه تشکیل داده است و با استفاده از 
ظرفیت های کارشناسی قرارگاه و آمارهای، 
اطلــس جرم ســرقت را تهیه کرده اســت 
همچنین بانک اطلاعاتی مربوط به سارقان 

نیز تهیه و تکمیل شده است.
وی اضافه کرد: کمیتــه هماهنگی و مقابله 
با ســرقت در همــه اســتان ها راه اندازی 
شده اســت همچنین شــعب ویژه با هدف 
رسیدگی فوری به پرونده های سرقت ایجاد 
شده اســت به طوری که اکنون ۴۴۱ شعبه 
ویژه در دادسرا و ۵۰۲ شــعبه در دادگاه به 

پرونده های این مهم رسیدگی می کنند.
ستایشــی اظهارداشــت: پایش مســتمر 
بازارهــای امــوال دســت دوم بــا هدف 
پیشگیری از فروش اموال مسروقه و برخورد 
با مالخــران در فضای حقیقــی و مجازی از 

دیگر اقدام قوه قضاییه بــرای مقابله با جرم 
سرقت است.

قراردادهای حقوقی اخیر ایران و عراق
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره قراردادهــای حقوقــی اخیر میان 
جمهوری اســلامی ایــران و عــراق اظهار 
داشــت: این تفاهم نامه در پــی تفاهم نامه 
ســال ۱۳۹۳ بین دســتگاه های قضایی دو 
کشور بوده اســت، این تفاهم نامه منجر به 
ادامه همکاری در زمینــه پیگیری جنایت 
ترویســتی فرودگاه بغــداد کــه منجر به 
شهادت شهید سلیمانی و همراه ایشان شد، 

مقابله با ترویست و موارد دیگر است.
وی ادامه داد: این قــرارداد در زمینه تبادل 
دانش و تجربیات، اطلاع رســانی و آموزش 
اتباع، هوشمندســازی نظــام های قضایی 
در تهران و بغداد و اســتان های مرزی است 
همچنین تفاهم نامه ای بین دادستانی کل 
کشور و دادســتانی کل عراق تهیه و تدوین 

شد و به امضا رسیده است.

تدوین کارنامه عملکرد همه واحدهای 
قوه قضاییه

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره وظایف قوه قضاییه در سند راهبردی 
جمهوری اسلامی در فضای مجازی گفت: 
اهتمام قوه قضاییــه و تاکیدهای رئیس قوه 
قضاییه این اســت که اجرای سند، مطابق 
ســند تحول صــورت گیــرد و در مراحل 
مختلف رئیس قــوه قضاییه هــم  نکاتی را 
مطرح کرد و در یک جلسه ویژه در معاونت 

فناوری قوه قضاییه به این مهم پرداختیم.
وی ادامه داد: تلاش قوه قضاییه این اســت 
که بر اســاس برنامه ریزی های زمانی سند 
را پیش ببریــم و آثار آن ملموس باشــد و 
اقدامات خوبی تاکنون صورت گرفته است 

که باید ادامه داشته باشد.
ستایشی اظهارداشت: صبح امروز نیز محمد 
کاظمی فرد رئیس ســازمان آمار و فناوری 
اطلاعات قــوه قضاییه گزارشــی ارائه کرد 
و  در روزهای آتی خبرهــای خوبی در این 
راستا اعلام خواهیم کرد. امسال با توجه به 
پایان زمان اجرای ســند تحول، مواردی که 
انجام نشده اســت را به صورت شفاف اعلام 

خواهیم کرد.
وی ادامــه داد: در هــر ۶ مــاه از اجــرای 

راهکارهای ســند تحول به رئیس دستگاه 
قضا گــزارش تقدیــم می شــود و کارنامه 
عملکرد همه واحدهای قوه قضاییه تدوین 
شده است که به زودی منتشر خواهیم کرد 
و گزارش کاملی از میزان پیشــرفت ســند 
تحول در قالب یک ســامانه رصد و پایش در 

دسترس مردم قرار خواهد گرفت.
ســخنگوی قوه قضاییه ابراز امیدواری کرد 
تا هفته قوه قضاییه از ســامانه گزارش سند 

تحول رونمایی شود.

آخرین وضعیت شکایت حسن 
روحانی از حسن رحیم پور ازغدی

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره پرونده شــکایت حســن روحانی از 
حســن رحیم پور ازغدی گفت: این پرونده 
در دادگاه ویژه روحانیت مطرح شــده است 
و رسیدگی به شکایت بر اساس اعلام قبلی 
نیز قاعدتاً از طریق دادگاه مربوطه پیگیری 

می شود.

بیم به خطر افتادن جان حمید نوری
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره آخرین وضعیت پرونده حمید نوری 
در کشور سوئد اظهار داشت: دهمین جلسه 
دادگاه تجدید نظر شهروند بی گناه و مظلوم 
ایرانی در تاریــخ ۲۶ اردیبهشــت ۱۴۰۲ 

برگزار شد.
وی ادامــه داد: در این جلســه وکلای آقای 
نوری این فرصت را پیــدا کردند که علاوه بر 
مســائل حقوقی و فنی مربوط به پرونده در 
زمینه مسائل شــکلی از باب نوع نگهداری 
موکل خود، اعتراض شــدید خــود را بیان 

کردند.
وی اضافه کرد: هانــا دالتو وکیل آقای نوری 
نسبت به بازداشت انفرادی ۴۲ ماهه موکل 
خود، اعتراض شدید خود را به دادگاه سوئد 

بیان کرد.
ستایشــی تصریح کرد: این بازداشــت یک 
رکورد بی ســابقه در کشور سوئد است و این 
مدت از بازداشت یک فرد در جهان بی نظیر 

است و مانند آن را در گذشته نداشتیم.
وی با بیان اینکه دسترســی آقای نوری به 
وکلای خود بــا محدودیت شــدیدی قرار 
دارد، افزود: در دادگاه متهمان خانه اصفهان 
دیدیم کــه چهار نفر از این افــراد از وکلای 
تعیینی و ۲ نفر از آن ها از وکلای تســخیری 
اســتفاده و بهره بردند و قائــده و اصل حق 
دفاع در ایــن پرونــده تجلی پیــدا کرد و 
رعایت شد اما در کشــوری که مدعی مهد 
حقوق بشر اســت، حق دفاع توسط افراد در 

دادگاه هایشان رعایت نمی شود.
ستایشــی افزود: یک متهم غیــر همزبان و 
دارای اختــلالات روانی به ســلول انفرادی 
آقای نوری آورده شده اســت و بیم به خطر 
افتادن جــان وی در این ســلول که مکانی 

کوچک است، به وجود آمده است.
ستایشی اظهار داشت: ســامانه و سیستم 
رایانه آقــای نوری در زندان ســوئد را قطع 

کردند تا شرایط دفاع وی از خود مهیا نشود.
ســخنگوی قوه قضاییه اظهارداشــت: ۱۵ 
جلســه دادگاه تجدید نظر برای آقای نوری 
در نظر گرفتند و این جلسات تا نیمه آبان ماه 
سال جاری به طول خواهد انجامید و سپس 
رأی دادگاه صادر خواهد شــد که احتمالاً 
این فرآیند در دیوان عالی کشــور ســوئد 

مجدد طی خواهد شد.

خریدار  رئیس شورای اسلامی شهر تهران 
به مناسبت ســالگرد حادثه متروپل خطاب 
به کسانی که ساخت و ســاز غیرمجاز انجام 
می دهند، گفت: افرادی که با ســودجویی و 
سودآوری می خواهند فقط جیب خود را پر 
کنند ،بدانند که به جایی نخواهند رســید و 
جز ننگ و نفرین ســودی برای آنها نخواهد 

داشت.
 اعضای شورای اســلامی شهر تهران یکصد 
و چهل و نهمین جلســه خود را با ســخنان 
مهدی چمران آغاز کردنــد و وی در ابتدای 
این جلســه شــهادت مرزبانان را تبریک و 

تسلیت گفت.
وی بر ضرورت حفظ خون شهدا تاکید کرد و 
اظهارداشت: برخی در قبال جنایات ساکت 
می شوند و چیزی نمی گویند، درحالی که ما 
در برابر این خون ها مســئولیم و امیدواریم 
 خدا این فرصت را بدهد که از خون شهدا به 

خوبی محافظت کنیم .
همچنین اعضای شــورای اســلامی شهر 
تهران به مناســبت حادثه متروپل آبادان، 
کلیپی مشــاهده کردند و مهــدی چمران 
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران در این 
باره گفت: اگر درست نسازیم و بخواهیم به 
دنبال سودجویی و منفعت باشیم ، به جایی 

نخواهیم رسید.

وی افزود: در حادثه متروپل، سازنده هم در 
ساختمان مدفون شــد و به جایی نرسید و 
جز عده ای که در ایــن حادثه جان خود را از 

دست دادند، نتیجه ای هم نگرفت.
وی ادامه داد: کســانی که با ســودجوی و 
سودآوری می خواهند جیب خود را پر کنند 
،بدانند کــه به جایی نخواهند رســید و جز 
ننگ و نفرت ابدی چیزی برای کســانی که 
برای جان مردم ارزشی قائل نیستند، باقی 
نخواهد ماند .اعضای شــورای اسلامی شهر 
تهران در ادامه جلســه امروز، تذکرات را در 

دستور کار قرار دادند.
سید جعفر تشــکری هاشــمی با اشاره به 
بازدید اعضای کمیســیون حمــل و نقل و 
عمران از کارخانــه واگن ســازی تهران و 
وضعیت ایــن کارخانه گفــت: اتفاقات این 
کارخانه امیــدوار کننده بود و مشــکلات 
کارگری و پرسنل شرکت مرتفع شده است.

وی با بیان اینکه برنامه اورهال ۲۹ رام قطار 
در دســتور کار کارخانه واگن سازی تهران 
قرار دارد، گفت: روند حــل بحران واگن ها 

آغاز شده است.
تشــکری هاشــمی همچنین از خریدهای 
داخلــی و خارجی برای مترو ســخن گفت 
و افزود: در این کارخانــه کارهای خوبی را 
شــروع کردند وبلوک های برق قدیمی و ... 

با تکنولوژی روز در حال اورهال شدن است.
تشــکری هاشــمی درباره مترو هشتگرد و 
پرند تذکری ارایه کرد و گفت: اشکالات فنی 
هنوز باقی مانده و قرار دادها نیز منعقد نشده 
و می تواند مشــکلاتی را برای شــهرداری 

تهران ایجاد کند.
وی از شــهرداری تهران خواســت تا برای 
جلوگیری از مشــکلات آتــی، مذاکرات با 

مسئولان امر را در دستور کار قرار دهد.
نرگــس معدنی پــور رئیس کمیســیون 
فرهنگی و اجتماعی شــورای اسلامی شهر 
تهران نیز در این جلسه و در زمان تذکر خود 
به روز دختر و میلاد حضرت معصومه )س( 
اشاره کرد و با اشاره به بازدیدی که از مناطق 
داشــت، گفت: واگذاری املاک فرهنگی و 

اجتماعی که بر اســاس قانون باید به مزایده 
گذاشــته شــود، با قیمت های کارشناسی 
امکان واگــذاری به بهره بــردار را پیدا نمی 
کنند و ایــن امر موجــب تغییــر کاربری 
واحدها و کاهش کیفیت خدمات رســانی 

شده است.
وی با بیان اینکه نحوه بهره برداری مجموعه 
های ورزشــی مناطق نیز از دغدغه هاست، 
خاطرنشــان کرد: مشکل ســاختار حوزه 
فرهنگی و اجتماعی ریشه در زمانی دارد که 

گستردگی آن به اندازه امروز نبوده است.
معدنی پور، ارســال بی هنــگام برنامه ها، 
عدم تخصیص اعتبــارات لازم برای اجرای 
پروژه ها و عدم توجه به بافت های فرهنگی 
مناطق، تدوین برنامه های دوستدار کودک 
و اختصــاص اعتبار به این بخــش، توجه به 
مناطق بــرای اجرای برنامه های ســتادی 
فرهنگــی را از دغدغــه هــای فرهنگی در 
مناطق دانست و از شــهردار تهران خواست 
نســبت به دغدغه های فرهنگــی مناطق 

دستور بررسی لازم را صادر کند.
حبیب کاشــانی دیگر عضو شورای اسلامی 
شــهر تهران در این جلســه تاکید کرد که 
تکلیف قانونــی داریم که هزینــه و درآمد 
شــهرداری را به اطلاع مردم برســانیم و با 
توجه بــه اینکه در خردادماه هســتیم، این 

تذکر را می دهم که گزارش هزینه و درآمد 
اسفند ماه ســال ۱۴۰۱ هنوز واصل نشده 
اســت.عضور شورای اسلامی شــهر تهران 
از شــهرداری خواست نســبت به ارائه این 

گزارش اقدام کند.
احمد صادقی دیگر عضو شــورای اسلامی 
شــهر تهران بــا تأکید بر ضــرورت تعیین 
تکلیــف ایثارگــران در شــهرداری تهران 
گفت: ۲۹۰ نفر از افراد ایثارگر دارای مدرک 
تحصیلی کارشناسی ارشد هستند که باید 

تعیین تکلیف شوند.
وی با بیان اینکه این موضوع، فشــار روانی 
زیادی را بــه افراد و خانواده هــای آنها وارد 
کرد، گفت: ایــن امر باید در قانــون برنامه 
بودجه سال ۱۴۰۲ شهرداری تهران محقق 
شود.اعضای شورای اسلامی شهر تهران در 
ادامه جلســه امروز خود، گزارش شــهردار 
منطقه ۱۸ تهــران درخصوص ســاخت و 
ســازهای غیر مجــاز در این منطقــه را در 

دستور کار قرار دادند.
محمدجواد خسروی شــهردار منطقه ۱۸ 
تهران در این جلسه درباره صیانت از حریم 
و ساخت و ســازهای غیر مجاز این منطقه 
اظهارداشت: روزی که کار را در منطقه آغاز 
کردیم بالغ بر پنج هکتار از اراضی غیرمجاز 

تقی آباد رفع تصرف و تخریب شد.
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اطلاعیه صندوق اعتباری هنر
ح  اصحاب فرهنگ و هنر برای ثبت نام در طر

نهضت ملی مسکن اقدام کنند
بر اســاس توافق صندوق اعتباری هنر با وزارت راه و شهرسازی، امکان 
ثبت نام در طرح نهضت ملی مسکن برای اعضای صندوق اعتباری هنر و 
دارندگان هنر کارت فراهم شــد.به نقل از روابط عمومی و اطلاع رسانی 
صندوق اعتباری هنر، بر اســاس توافق، رایزنــی و پیگیری های انجام 
گرفته از ســوی صندوق اعتباری هنر با وزارت راه و شهرسازی، امکان 
ثبت نام اعضای صندوق در ســامانه جامع طرح های حمایتی مســکن 
فراهم شده است. بر این اســاس کدملی تمامی ۹۸ هزار عضو صندوق 
هنر به وزارت راه و شهرسازی اعلام و ســامانه ثبت نام برای اعضای این 

صندوق باز شده است.
اصحاب فرهنگ، هنر، رسانه و فعالان قرآن و عترت سراسرکشور عضو 
صندوق اعتباری هنــر می توانند درصورت تمایل و دارا بودن شــرایط 
مندرج در ســامانه جامع طرح های حمایتی مسکن تا هشتم خرداد ماه 
سال جاری )بدون تمدید مهلت( و بدون مراجعه حضوری به ادارات راه 
و شهرسازی، صرفاً از طریق لینک https://saman.mrud.ir نسبت 

به ثبت نام اقدام کنند.
این اقدام با هدف تامین مسکن اصحاب فرهنگ و هنر که همواره مورد 

تاکید دولت مردمی است انجام گرفته است.

ود وی پرده می ر »درب« در سینماهای فرانسه ر
فیلم ســینمایی »دِرب« به کارگردانی هادی محقق از سوم خرداد در 

سینماهای فرانسه اکران عمومی می شود.
 به نقل از روابــط عمومی پــروژه، فیلم »درب« جدیدترین ســاخته 
هادی محقق بــه تهیه کنندگی رضــا محقق پس از حضــور موفق در 
فستیوال های جهانی، اکران خود را از ســوم خرداد در بیش از ۶۰ شهر 

فرانسه آغاز می کند.
فیلم »دِرب« در اولین حضــور جهانی خود، بیســت  و هفتمین دوره 
جشنواره بین المللی فیلم بوســان را افتتاح کرد و توانست برنده جایزه 
اصلی بخش رقابتی جی ســئوک جشنواره شــود. این فیلم در دومین 
حضور جهانی خود در نهمین دوره جشــنواره فیلم کاتولیک )کاف( که 
ماه اکتبر در شهر سئول کره جنوبی برگزار شد، نیز حضور داشت. چهل 
و چهارمین جشنواره بین المللی ســه قاره نانت فرانسه سومین حضور 

جهانی این فیلم بود که برنده جایزه بالون نقره ای فستیوال شد.
فیلم سینمایی »دِرب« در بخش سودای ســیمرغ چهلمین جشنواره 
فیلم فجر نیز حضور داشت و موفق به دریافت دیپلم افتخار جایزه ویژه 
هیأت داوران شــد.»دِرب« روایتگر مامور اداره برقی است که قرار است 

برق خانه ای تکَ و دورافتاده را وصل کند.

هادی محقق، محمد اقبالــی و … از جمله بازیگران این اثر هســتند 
و پخش بین المللی آن برعهده علی قاســمی اســت. »درب« محصول 

سی تلکام است.
عوامــل »دِرب« عبارتنــد از نویســنده و کارگردان: هــادی محقق، 
تهیه کننده: ســیدرضا محقق، مدیر فیلمبرداری: منصور عبدرضائی، 
آهنگســاز: محمد دارابی فر، مدیر صدابرداری و عــکاس: امیرمهدی 
نوری، تدوین: فرشــاد عباسی، صداگذاری: حســین قورچیان، طراح 
صحنه و لباس و مدیر تولید: عیســی خیبرمنش، اصلاح رنگ: سامان 

مجدوفایی و مدیر روابط عمومی: نغمه دانش آشتیانی.

قطب الدین صادقی:
 انحلال شانو پس از ۷ سال تلاش

بازیگر مجموعه »معمای شــاه« گفت: مرکز تئاتری به اســم »شانو« 
داشتیم که پس از حدود ۷ ســال فعالیت و تلاش منحل شد و به حکم 
دادگاه از آن فضــا بیرونمان کردند؛ تئاتر »عروســی خون« اثر فدریکو 

گارسیا لورکا را تابستان در ایرانشهر روی صحنه می بریم.
قطب الدین صادقی در توضیح فعالیت های متاخر خود بیان کرد: مرکز 
تئاتری به اسم شــانو داشتیم که پس از حدود ۷ ســال فعالیت و تلاش 
منحل شــد و به حکم دادگاه از آن فضا بیرونمان کردند، وســائلمان را 
بیرون ریختند و هرچه هزینــه کرده بودیم )به پــول امروز حدود ۱۰ 
میلیاردتومــان( برباد رفت.بازیگر فیلم ســینمایی گناهکاران )فرامرز 
قریبیــان ۱۳۹۰( ادامه داد: شــانو مرکز خلاقیت و ابــداع و تجربه بود 
که متاســفانه داغش بر دلمان ماند. محوطه و حیاط و هر آنچه در آنجا 

ساخته بودیم را برای صاحب ملک گذاشتیم و بیرون آمدیم.
وی توضیح داد: برایم ســال بدی بود؛ حدود ۸ ماه بیــکاری و تعطیلی 
داشتم و این که هیچ نهاد و شخصیت هنری و فرهنگی ای به من کمک 
نکرد و این بی جایگاهی فرهنگ و هنر را نشــان می دهد. البته از نوروز 
سال گذشــته تا نوروز امسال ده نمایشنامه نوشــته ام، سمینارهایی را 

برگزار کردم و در جشنواره های گوناگون به شکلی دیگر فعال بوده ام.
صادقی با اشــاره به فعالیت هایی که قرار اســت در ســال جاری انجام 
دهد، گفت: ابتدای سال تئاتر عروســی خون اثر فدریکو گارسیا لورکا 
)نویســنده اســپانیایی( قرار بود، روی صحنه برود که نشد و قرار است 
دوباره جمع شویم و تمرین کنیم تا از اول تابستان احتمالا در ایرانشهر 

اجرا برویم.
بازیگر نمایش پهلوان اکبر می میرد )نخســتین نمایشنامه بلندِ بهرام 
بیضایی که در چهــار پرده، پاییزِ ۱۳۴۴ در تالارِ ۲۵ شــهریورِ تهران به 
کارگردانــیِ عبّاس جوانمرد بــه نمایش درآمد( ادامــه داد: به جز این 
نمایش نمایش دیگری به اســم تــرس و نکبت رایش ســوم از برتولت 
برشت )نمایش نامه نویس آلمانی( را قرار بود روی صحنه ببریم که آن 

را هم بعد از عروسی خون دست می گیریم که انشالله روی صحنه برود.
وی در پاســخ به این پرســش که خاســتگاه بازیگری کجاست، اظهار 
داشــت: بازیگری قبل از هرچیز یک آمادگی فطری است؛ برخی برای 
کار خاصی ساخته شــده اند، مثلا من نقاش نمی شوم و این آمادگی در 

من نیست اما در دیگری وجود دارد و برای این کار ساخته شده است.
بازیگر مجموعه معمای شــاه )محمدرضــا ورزی ۱۳۹۴-۹۵( یادآور 
شد: علاوه بر استعداد آنچه مهم است آموزش است برای این که هرچه 
هست خام است و شــما باید تکنیک ها، روش ها و سبک ها را بیاموزید؛ 
همه چیز یادگرفتنی اســت مثلا غذاخوردن، راه رفتن و صحبت کردن 
و حتی اینهــا را زمانی یاد گرفته ایــد وای به حال یک هنــر که نیاز به 

آموزشی تخصصی دارد.

قاب

ســریال پلیســی »قهوه ترک« با بازی حامد بهداد که 
اعلام شده پخش آن از اوایل خرداد ماه در شبکه نمایش 
خانگی آغاز می شود، پس از انتشار تیزر با حاشیه هایی 
همراه شــده که حالا توضیح پلتفرم پخش کننده را به 
همراه داشته اســت. ســریال »قهوه ترک« قرار است 
از  امروز ـ چهارشــنبه ـ ســوم خرداد ماه پخش خود را 
آغاز کند و پیش از انتشار با حاشیه ای در ارتباط با تیزر 
مواجه شده اســت که پلتفرم را وادار به ارائه توضیحاتی 
کرده اســت.بر این اســاس پلتفرم فیلم نت در مطلبی 

درباره تیزر منتشرشــده از ســریال »قهوه 
ترک«، آورده است:»انتشار تیزری از سریال 
»قهوه تــرک« محصول جدیــد فیلم نت که 
هنوز پخش آن آغاز نشده است، باعث برخی 
برداشــت ها از فضای کلی ســریال شده که 
بدین وســیله اعلام می شود ســریال »قهوه 
تــرک« در ترکیه ضبط شــده و هیچ کدام از 

صحنه های آن در ایــران نبوده اســت.همچنین تیزر 
منتشرشده مربوط به صحنه ای اســت که در ترکیه و با 

حضور عوامل ترکی ضبط شده است و فضای 
آن کلیت ســریال را نمایندگــی نمی کند.

ســریال »قهوه ترک« که به زودی پخش آن 
با مجوزهای نهادهای ذیربط آغاز می شــود، 
با فیلمنامه ای ثبت شــده و مجوزدار ساخته 
شده اســت و یکی از ســریال های باکیفیت 
و با اســتانداردهای شــبکه نمایش خانگی 
خواهد بود.«بر اســاس این گزارش، حامد بهداد، سارا 
رســول زاده، امیر جعفری، مجتبی پیــرزاده، محمد 

ولیزادگان، امیر نوروزی، بهاره کیان افشــار و شــاهرخ 
فروتنیــان از جمله بازیگران ســریال »قهــوه ترک« 
هستند.فیلمنامه این مجموعه توسط محمد رضایی راد 
بر اســاس طرحی از نغمه ثمینی و محمد رضایی راد به 
نگارش درآمده اســت. نغمــه ثمینی پیشــتر همراه با 
حسن فتحی نگارش سریال »شــهرزاد« را عهده دار بود 
و رضایی راد هم که بیشــتر در حوزه نمایشنامه نویسی 
فعالیت دارد، در فیلمی به کارگردانی سیروس حسن پور 

با نام »چوپان دروغگو« با ثمینی همکاری داشته است.

قهوه ترک

علیرضــا ســعیدی  فرآینــد برگزاری 
کنسرت ها در ماه های اخیر به گونه ای است 
که نه تنها گونه های جــدی در مهجورترین 
شرایط ممکن به سر می برند، که جریان پویا 
و مخاطب دوست »موســیقی نواحی« هم 

وارد مرحله بحرانی شده است.
 ماجرای طولانی برگزار نشــدن کنسرت با 
محوریت »موسیقی جدی«،رفته رفته وارد 
مرحله ای شده که با وجود انتشار و انعکاس 
گزارش هــای رســانه ای متعــدد و انتقاد 
کارشناسان و صاحب نظران حوزه موسیقی 
در ایــن زمینه، هنــوز اتفاق تــازه ای برای 
بهبود وضعیت اجراهای زنده و تلاش برای 
گســترش مخاطبان در این زمینه صورت 

نگرفته است.
در چنیــن شــرایطی بیــم آن مــی رود تا 
موضوع پرچالش برگزاری کنســرت ها در 
حوزه هایی غیر از موســیقی پاپ، با غفلت 
مواجه شود و شــنیدن این نوع موسیقی ها 
یا محدود به جشــنواره های موسیقی شود 
و یا در قالــب اجراهای بســیار محدود در 
ســالن های کم ظرفیت و خالی از تماشاگر 
شاهد روشن شــدن چراغ کم ســوی این 

اجراها بود.
این مســاله به قدری دربرگیرنده وضعیت 
بحرانی اســت که هــم در حــوزه مدیریت 
دولتی و هم بخــش خصوصی کــه عمده 
فعالیت های خود در موســیقی را معطوف 
به موســیقی پاپ و سرگرمی ســاز کرده، 
فعالان می بایســت به کمک رفع این بحران 

بشتابند.
اگر همیــن چند گــروه و هنرمنــد فعال 
در زمینــه موســیقی نواحی هــم حضور 
نداشته باشــند، باید منتظر اتفاقات بسیار 
فعالیت هــای  جریــان  در  مخرب تــری 
فرهنگی هنری کشــور در راســتای اشاعه 
بی حــد و حصــر نوعــی از موســیقی که 
وجوه ســرگرمی اش بر وجــوه فرهنگی آن 

می چربد، باشیم.
البتــه کــه نبایــد منکــر لــزوم اجرای 
حــوزه  در  برنامه هایــی  و  کنســرت ها 
موسیقی سرگرم کننده باشیم، اما آنچه در 
گزارش های قبلی هم بارها به آن اشاره شد، 
لزوم تلاش اهالی رسانه، منتقدان موسیقی، 
تهیه کنندگان، کنســرت گذاران، ناشران و 
مدیران مجموعه هــای دولتی و غیردولتی 
در حوزه موســیقی، برای حفظ و اشــاعه 
گونه هایی از موسیقی اســت که می توانند 
به معنای واقعی کلمه عاملــی برای تبیین 
کلیدواژه »ایــران فرهنگی« باشــند. طی 
ســال های اخیر کمتر هنرمندی تمایل به 
حضور در این جریان مهم و ارزشمند داشته 
و ایجاد کننده شرایطی شده که باید منتظر 
عواقب خطرناک آن در حوزه رفتارشناسی 
اجتماعی و مباحثی از این دســت پیرامون 
یک جامعه محروم مانده از موســیقی جدی 

بود.مجموعه هایــی چون خانه موســیقی، 
دفتــر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی و صد البته تهیه کننــدگان فعال 
حــوزه موســیقی می توانند بــا برگزاری 
جلسات کارشناســی و آسیب شناسانه در 
برون رفــت از این بحــران اقدامات اجرایی 
را انجام دهند. اگر ایــن فعالیت ها با در نظر 
گرفتن همه ملاحظات قانونــی و عرفی در 
ایــن زمینه هدایت شــود، قطعــاً می توان 
شــاهد اتفاقات بهتری نســبت به شرایط 
فعلی اجرای آثار مرتبط با موســیقی جدی 

و پرورش مخاطبان در این زمینه بود.
یکی از کانون ها و تجلی گاه های این جریان 
قطعاً »موســیقی نواحی« اســت؛ جریانی 
بســیار ارزشــمند که به واســطه حضور 
هنرمندان پیشکســوت و جوان این عرصه 
در سراسر کشــور می تواند با کمی توجه و 
البته به روز رســانی مطابق با سلایق جامعه 
امروز و در نظــر گرفتن مؤلفه هــای فنی و 
دانشــگاهی و اصولی تبدیل بــه ظرفیتی 
مهم در جهت جذب مخاطب و گســترش 

موسیقی جدی شود.
یکی از نــکات منفی و قابــل انتقادی که در 
این بسته موســیقایی می توان به آن اشاره 
داشــت، کم توجهی محضی است که به این 
جریان ارزشمند و مخاطب ساز موسیقایی 
وجــود دارد، چارچوبی با هــزاران اما و اگر 
رســانه ای و کارشناســی که اگــر از قالب 
»جشــنواره محور« یا »رویداد محور« خود 
خارج شــود، بی تردید می توانــد تبدیل به 
رقیبی جدی برای حوزه موســیقی پاپ در 

بخش جلب مخاطب شود.
مســیری که طی ســال های اخیر با حضور 
برخی از گروه های فعــال در این زمینه طی 
شده است، نشــان داده که چه ظرفیت های 
بالقــوه ای در ایــن زمینه وجــود دارد که 

می تواند تا مدت ها مخاطبان را به ســمت 
سالن های برگزاری کنســرت جذب کند تا 
جریان فرهنگی و وظیفه فرهنگی موسیقی 

نیز این چنین وارد بحران نشود.
فضایی کــه پیش از این نیــز در حوزه هایی 
اندیشه محور موسیقی از جمله »موسیقی 
ردیف دستگاهی«، »موسیقی کلاسیک« و 
»موسیقی تلفیقی« نیز مورد توجه و تمرکز 
رســانه ای قرار گرفته بود اما به نظر می آید 
»موســیقی نواحی« به قدری دربرگیرنده 
مؤلفه های ارزشمند و فرهنگی برای جذب 
مخاطب است که می تواند سردمدار و پیش 
قراول شایسته ای برای به حرکت درآوردن 
چرخ کنــد و روغن نــزده کنســرت ها در 

حوزه هایی فارغ از موسیقی پاپ باشد.
نیم نگاهی به آنچه در حوزه موسیقی نواحی 
چه در حــوزه دولتی و چــه در حوزه بخش 
خصوصی انجام گرفته، اگرچه در برگیرنده و 
معرف ظرفیت های مهم و ارزشمند این نوع 
موسیقی به مخاطب بود، اما اکنون شرایط 
به گونه ای هدایت شــده که همین جریان 
ارزشمند فقط و فقط محدود به رویدادهای 
چند روزه جشــنواره ای و یا برنامه محوری 
شــده که نتیجه ای جز نمایشگاهی شدن و 
موزه ای شــدن این جریان هنری ارزشمند 
نداشته و موجب رشد فزاینده روندی شده 
که اکنون بــه طور تمام و کمــال در اختیار 

موسیقی پاپ است.
»جشــنواره موســیقی نواحــی ایــران« 
کلیدواژه ای است که طی سال های گذشته 
اگرچه پس از سال ها توقف دوباره در مسیر 
برگزار شــدن قرار گرفت و اتفاقاً هم موجب 
گردآوری تعدادی از هنرمنــدان برگزیده 
این گونه موسیقایی برای ارائه آثارشان شد، 
اما گویا ماجرا به گونه ای نیســت که دست 
اندرکارانش تصمیمی برای اســتفاده از این 

ظرفیت ها و گنجینه های موســیقی برای 
برگزاری کنسرت داشته باشند.

توجیهاتی مانند »عدم اقبــال مردم از این 
گونه های موســیقی« و »نداشــتن توجیه 
اقتصــادی« در این زمینه، بهانه مناســبی 
برای محدود شــدن موســیقی نواحی در 
جشنواره ها شــده و قرار هم نیست خارج از 

این چارچوب اتفاق تازه ای بیفتد.
این ظرفیــت با کمی ایده پردازی درســت 
و حمایت های مــادی و معنوی به شــدت 
دارای پتانســیل فراوانــی بــرای جــذب 
مخاطب در قالب کنسرت هاست و می تواند 
آغازگر مسیری باشــد که از پس برگزاری 
جشــنواره ها، هنرمنــدان و گروه هــای 
جدیدی را حتی به نظام اقتصادی موسیقی 

معرفی کند.
 آنچنــان کــه گروه هایــی چــون »تال« 
به سرپرســتی فــرج علیپور، »لیــان« به 
سرپرستی محســن شــریفیان، »آراز« به 
سرپرستی رحیم شــهریاری، »سازینه« به 
سرپرستی پیمان بزرگ نیا و تعدادی دیگر 
با خاســتگاه موســیقی نواحی، تلاش های 
ارزنده ای را در حوزه جــذب مخاطب تا به 
امروز انجام دادند و اگرچــه برخی از آن ها 
جذب موسیقی پاپ شــدند اما هرچه بود، 
متولــد شــده رویدادها و جشــنواره هایی 
بودند که می توانســت گروه ها و هنرمندان 
بیشــتری را به مارکتینگ موسیقی معرفی 

کند.
در ایــن مجــال امــا، رویدادهایــی چون 
فســتیوال موســیقی نواحــی آینــه دار و 
تعدادی دیگر از برنامه ها نیــز بودند که در 
کنار برگزاری جشــنواره موسیقی نواحی 
ســعی کردند فضای متفاوت تری را تجربه 
کنند. فضایی که نشــان داد کــه در حد و 
اندازه های اســتاندارد خود می توان شاهد 

اســتقبال مخاطبان از این گونه موسیقایی 
بود و اتفاقاً هم از وجوه سرگرمی اش در کنار 
وجوه فرهنگی اش بهره مند شد. چارچوبی 
که بســیاری از این رویدادهای وابســته به 
بخش خصوصی هــم به یک بــاره متوقف 
شــدند و دیگر هم به کار خود ادامه ندادند 
تا این جریان مهم موســیقایی در محاق کم 

توجهی قرار گیرد.
براساس آنچه طی ماه های گذشته از طریق 
پیگیری های رســانه ای صــورت پذیرفته 
اکنون بســیاری از هنرمنــدان و گروه های 
فعال حوزه موســیقی نواحی در کشور تنها 
از مسیر برگزاری جشنواره ها و رویدادهای 
محدود و کم مخاطب این حوزه می توانند از 
آنچه در موسیقی فعالیت می کنند، برنامه ها 
و اجراهایــی را پیــش روی مخاطبان قرار 
دهند. در حالی که اگر به واسطه حمایت ها 
و وحدت رویه ای که می تواند در این زمینه 
ســاماندهی و برنامه ریزی شــود می توان 
برنامه هایــی را برای برگزاری کنســرت نه 
در ســالن های چند هزار نفری که در همین 
تالارهــای زیر مجموعه دولــت و تالارهای 
کوچک ترتیــب داد. موضوعی که می تواند 
از این پس در تفکر مدیریتی تهیه کنندگان 
فعال حوزه موسیقی، مدیران خانه موسیقی 
و دیگر مجموعه های موســیقایی نیز مورد 
توجه قــرار گیرد و فقط شــاهد صدور پیام 
تســلیت ها و دل نوشته های ناشــی از آه و 
افسوس از دست دادن که از پس درگذشت 
دردانه های موســیقی نواحی ایران منتشر 

می شود، نباشیم.
به هر حــال همه آنچــه روایت شــد، یک 
یــادآوری رســانه ای به مدیریــت بخش 
خصوصی و دولتی حوزه موسیقی است که 
ضمن تمرکزی دوباره به مؤلفه مهمی چون 
»موسیقی نواحی« که اکنون غیر از مواردی 
انگشت شــمار فقط و فقط به جشنواره ها و 
رویدادهای مناســبی در کنــار مدیران و 
مســئولان و البته در بعضی موارد سفرهای 
خارجی کم تعداد به واســطه کمک رایزنان 
فرهنگی محدود شــده، به فکر جدی تری 
برای برنامه ریزی و برگزاری کنسرت هایی 
باشند که در کنار حمایت مالی و پشتیبانی 
لازم می توانند با اندکی نــوآوری مبتنی بر 
تجربه های دانشگاهی و پژوهشی در حوزه 

جذب مخاطب هم موفق باشند.
اگــر تهیه کننــدگان ثروتمند موســیقی 
پاپ کمی از آنچه به عنــوان درآمد از محل 
اجراهای زنده کسب می کنند که موضوعی 
اختیاری و خــارج از عرفی هم نیســت، به 
جریان موسیقی نواحی در قالب یک »زکات 
فرهنگی« یا »وقف فرهنگی« تزریق شود، 
آن گاه می توان بــه دور از ایــن گزاره های 
رســانه ای که تکرار مکررات اســت، شاهد 
اتفاقات بهتری در حوزه موســیقی نواحی 

بود.

قهوه ترک نیامده حاشیه ساز شد

در نیمه راه جشنواره

۲ فیلمی که بیشترین توجه منتقدان کن ۲۰۲۳ را کسب کردند
خریدار  تاکنــون ۲ فیلم موفق شــدند 
تا با کســب امتیاز ۳ از ۴ بیشــترین توجه 

منتقدان کن را به خود جلب کنند.
 به نقل از اســکرین، در حالی کــه تا دیروز 
فیلم »می دسامبر« با کسب میانگین امتیاز 
۳ از منتقدان بین المللــی موفق ترین فیلم 
جشــنواره بود با نمایش فیلم »آناتومی یک 
سقوط« ساخته جاســتین تریت این فیلم 
هم به میانگیــن امتیاز ۳ دســت یافت و به 

»می دسامبر« رسید.
جدیدترین فیلم جاســتین تریت فیلمساز 
فرانسوی در کن ۴ ستاره از جاستین لانگ 
از لس آنجلس تایمز، تیــم رابی از تلگراف و 
کلاریس فابــره از لوموند دریافــت کرد و 
۶ امتیاز ۳ هم گرفت. کاتیــا نیکودموس از 
دی ســایت آلمان، کونگ ریتدی از بانکوک 
پست و اســتفانی زاخارک از مجله تایم هم 
۳ منتقدی بودند که به ایــن فیلم امتیاز ۲ 

دادند.
»آناتومی یک ســقوط« ماجــرای زنی را 
دنبــال می کند که بــه دلیل قتــل مرموز 
شوهرش در کوه های آلپ محاکمه می شود.

تریت که آخرین بار با »ســیبل« در ســال 

۲۰۱۹ در بخش رقابتی کن حضور داشت، 
بــا آن فیلــم میانگیــن ۱.۸ را از منتقدان 
دریافت کرده بود.»مِی دسامبر« که تاکنون 
با امتیاز ۳ تنها پیشتاز جدول منتقدان بود 
درام رمانتیک آمریکایــی به کارگردانی تاد 
هاینز بر اســاس فیلمنامه ای از سامی برچ 
درباره یک بازیگر )با بــازی ناتالی پورتمن( 
است که برای مطالعه زندگی یک زن واقعی 
)جولین مور( به سراغ او می رود تا در فیلمی 

در نقش وی ظاهر شود.
»فایربرند« یــا »فتنه گر« بــه کارگردانی 
کریم عینــوز هم با کســب میانگین ۱.۸ به 
تازگی در جــدول منتقدان جــای گرفت. 
ریتدی و نیکومدوس هر دو ۳ ستاره به این 
درام تاریخی دادند، در حالــی که در دیگر 
منتقدان اشــتیاق کمتــری را برانگیخت و 

امتیازهای یک و ۲ را شایسته آن دانستند.
آلیشــیا ویکاندر و جــود لاو در اولین فیلم 
انگلیســی زبان عینوز که دربــاره کاترین 
پــار - ششــمین و آخرین همســر هنری 
هشتم اســت- بازی کرده اند. این شاه به نام 
اصلاحات رادیکال زندگــی خود را به خطر 
انداخت.فیلم های بعدی که در کن نمایش 

داده شــده و باید به جدول نمرات منتقدان 
راه یابنــد »برگ هــای افتــاده« اثر آکی 
کوریسماکی و »باشــگاه صفر« اثر جسیکا 
هاوزر هســتند.»برگ های افتاده« درباره 
یک زن و مرد تنها در هلسینکی است که در 
یک کلوپ شــعرخوانی با هم آشنا می شوند 
تا در برابر مشــکلات اجتماعی و اقتصادی 

همراه هم شوند.
»باشــگاه صفر« هم درامی روان شناســانه 
درباره نقش یک معلم جدید در یک مدرسه 
است که تاثیرات مخربی بر۵ دانش آموزش 

می گذارد.
تاکنون به ترتیب فیلم هایی که نمایش داده 

شده اند این امتیازها به دست آمده است:
»هیولا« ســاخته هیروکازو کورئیدا امتیاز 

۲.۳
»بازگشــت بــه خانــه« ســاخته کاترین 

کورسینی امتیاز ۲
»جوانی )بهار(« ســاخته ونگ بینگ امتیاز 

۲.۸
»مگس های ســیاه« ســاخته ژان استفان 

ساوایر امتیاز ۱.۳
»درباره علف های خشــک« ساخته نوری 

بیلگه جیلان امتیاز ۲.۸
»منطقه توجه« ســاخته جاناتــان گلیزر 

امتیاز ۲.۸
»چهار دختر« ساخته کوثر بن هنیه امتیاز 

۲.۳
»بانل و آدام« ســاخته راماتا-تویلای سای 

امتیاز ۲.۲
»می دسامبر« ساخته تاد هینز امتیاز ۳

»آناتومی یک ســقوط« ســاخته جاستین 

تریت امتیاز ۳
»فایربرند« ساخته کریم عینوز امتیاز ۱.۸

امســال برای اولین بــار امتیــاز منتقدان 
بین المللی هر روز در قالب جدولی توســط 

اسکرین دیلی منتشر می شود.
ســال پیــش در جشــنواره کــن ۲۰۲۲ 
»تصمیم به ترک« پارک چان ووک با کسب 
امتیاز ۳.۲ بالاترین امتیاز منتقدان را کسب 

کرده بود.

آگهی مفقودی
برگ سبز ســواری سیتروئن زانتیا X2000 به رنگ ســبز زیتونی متالیک مدل 
1385 به شــماره موتور 530953 به شماره شاســی S1512285141316 و 
شــماره پلاک ایران 64-645ب1۷ به مالکیت زهرا عزیزیان شــریف آباد مفقود 

گردیده و فاقد اعتبار می باشد.
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میدان

بازیکن پیشین پرسپولیس می گوید این تیم با قهرمانی 
در لیــگ برتر ثابت کرد کــه توانایــی قهرمانی در جام 
حذفی را نیز دارد.بهنام ابوالقاســم پور  در پاسخ به این 
پرســش که مهم ترین عامــل قهرمانی پرســپولیس 
در لیگ برتر چــه بود؟ اظهــار کــرد: در قهرمانی تیم 
پرســپولیس همــه عوامل از جملــه بازیکنــان، کادر 
فنی، کادر مدیریتی و هــوادار تاثیرگذار بود، یحیی گل 
محمدی با تفکر خیلی خوبی که داشــت و با انسجامی 
که بین بازیکنان ایجاد کرد قهرمانی را برای پرسپولیس 

رقم زد.وی در پاســخ به این سوال که یحیی 
چطور توانســت خط دفاعی تیمش را نسبت 
به فصــل قبل ترمیــم کند تــا بهترین خط 
دفاع را بــه خودش اختصاص دهــد؟ افزود: 
پرســپولیس با تغییراتی کــه در خط دفاع 
خود ایجاد کــرده بود در هفته هــای پایانی 
طوری بــازی کرد که توانســت امتیاز کامل 

را دریافت کنــد. البته در خط حملــه از بازیکن خوب 
خارجی برخوردار بود که در ابتدای فصل آن را از دست 

داد، ســایر بازیکنان خارجی پرســپولیس 
نیز از جمله دیاباته تاثیرگــذار نبود و به درد 
تیم پرســپولیس نمی خورد.ابوالقاســم پور 
اضافــه کرد: پرســپولیس باید بــرای فصل 
بعــدی از بازیکنان خــوب خارجی در خط 
حمله استفاده کند که تفکر حرفه ای داشته 
باشــند تا به درد تیم بخــورد.وی همچنین 
درباره ادامه حضور یحیی گل محمدی در پرسپولیس 
خاطرنشان کرد: یحیی عملکرد بســیار خوبی داشته 

و حفظ او خیلــی بهتر اســت از این که او را از دســت 
بدهند. او در خــط دفاع، حملــه و هافبک بــا اضافه 
کردن بازیکنان جدید عملکرد بســیار موفقی داشت.
ابوالقاسم پور در پایان در پاســخ به این پرسش که آیا 
پرســپولیس انگیزه لازم برای قهرمانی در جام حذفی 
را دارد؟ خاطرنشــان کرد: پس از قهرمانی پرسپولیس 
در لیگ برتر، بازیکنان این انگیزه و توانایی را دارند که 
حتی قهرمان جام حذفی نیز بشوند و این شایستگی را 

بازیکنان در لیگ ثابت کردند.

سرمربی ســابق تیم ملی بوکس ایران گفت: متاسفانه 
نمی دانم چرا برخــی قهرمانان قدیمی فکــر کردند با 

تیشه زدن به ریشه بوکس، جایگاه به دست می آورند.
علیرضا استکی درباره شرایط این روزهای بوکس ایران 
توضیح داد: شخصا خیلی در جریان امورات فدراسیون 
نیســتم چون از بوکس دور شــده ام. با این حال طبق 
چیزی که می بینم همه ســرگرم انتخابات هســتند و 
بوکس رها شــده اســت. امیدوارم هر چه سریع تر این 
انتخابات برگزار شــود تا آن کســی که می آید با دقت 

بیشتر دل به کار دهد. 
او درباره ثبت نام سیامک صالحی نیز گفت:  اینکه ثبت 

نام ســیامک صالحی تایید شد نشــان می دهد وزارت 
ورزش نظر مثبتی روی آدم ها دارد و دنبال مهندســی 
نیســت. واقعا من فقط امیدوارم هر کس انتخاب شد، 

بوکس به شرایط خوبی برسد.
نمی دانم چرا برخــی از قهرمانان قدیمــی فکر کردند 
با تیشــه بلند کردن و زدن به ریشــه بوکس، جایگاه 

می گیرند.
ســرمربی ســابق تیم ملی بوکــس ایران ادامــه داد: 
حســینی ۶ ماه اســت که وارد فدراسیون شــده و تا 
حدودی با شــرایط فعلی آشنا اســت. قهرمان بوده و 
قبلا هم به عنوان نایب رئیس فعالیت داشــت، سیامک 

صالحی هم انســان توانمندی اســت و هر دو برای من 
ارزشمند هســتند. امیدوارم که این دو گزینه اصلی به 

یک نتیجه ای برسند که هر دو بهم کمک کنند.
او در پاسخ به این ســوال که چرا بوکس ایران دوباره از 
روند نسبتا رو به رشدش دور شــده است؟ توضیح داد: 
زمانی که ما بودیم شــاهد بودید چــه اتفاقاتی افتاد و 
تقریبا کارها درســت پیش می رفتند. سپس انتخابات 
صورت گرفت و حاشــیه ها به وجود آمدند که بوکس را 
دو قطبی کرد. نمی دانم چرا برخی از قهرمانان قدیمی 
فکر کردند با تیشــه بلند کردن و زدن به ریشه بوکس، 
جایگاه می گیرند. نهایتا آن ها جایگاه نگرفتند و بوکس 

نابود شد.اســتکی ادامه داد: پــس از انتخابات هم فرار 
حســین ثوری پیش آمد که ضربه بزرگــی به بوکس 
بود. بوکس تازه در حال شکل گرفتن بود که همه چیز 
خراب شد. حاشیه هایی هم درباره موضوعات مختلف 
از جمله مدال ها و ... به صورت نادرســت ایجاد شد که 

همگی تاثیرات منفی داشتند.
سرمربی اســبق تیم ملی افزود: بخاطر همین دلایل ما 
در قهرمانی آسیا نتیجه نگرفتیم و در جهانی هم ضربه 
خوردیم. امیدوارم برای بازی های آســیایی یک ثباتی 
در بوکس باشد، دست از این غرور و منیت ها برداریم و 

به فکر بوکس باشیم.

پرسپولیس

بوکس

مهــدی مرتضویان  مدافع تیــم فوتبال 
پرســپولیس از بــرآورده شــدن یکــی از 
آرزوهای کودکی اش ابراز خرسندی کرد و 
بازگشتش به تیم ملی را یک افتخار دانست. 
این بازیکن همچنیــن تاکید کرد تیمش به 

دنبال گرفتن یک جام دیگر است.
قهرمانی پرســپولیس در بیســت و دومین 
دوره رقابت هــای لیگ برتــر در حالی رقم 
خورد که این تیم کمترین گل خورده فصل 
جاری را داشت. آنها تنها ۱۳ گل خوردند که 

میانگین ۰.۴ گل را برای خود ثبت کردند.
از این رو علیرضا بیرانونــد با ثبت ۱۸ کلین 
شیت توانست دســتکش طلا را برای خود 
کند تا نشــان دهد بیهوده نیست نزدیک به 
هفت سال پیراهن شماره یک تیم ملی را بر 
تن دارد. بیرو در حالی بهترین آمار را در بین 
دروازبان های لیگ برتــر ثبت کرد که دفاع 
مستحکم پرسپولیس تأثیر ویژه ای در این 

عنوان داشتند.
زوج دفاعی گئورگی گولســیانی و مرتضی 
پورعلی گنجی بــا عملکرد خیــره کننده 
خود باعث ایجــاد کمتریــن موقعیت گل 
روی دروازه یک تیم لیگ برتری شــدند. در 
حقیقت بیرانوند بــا حضور مدافعان تنومند 
تیمش کاری آسان برای پوشیدن دستکش 

طلا داشت.
پورعلی گنجی که مصدومیتش قبل از آغاز 
فصل جاری لیگ برتر نگرانی های زیادی را 
ایجاد کرده بود نه تنها برای پرســپولیس به 
میدان رفت بلکه توانست در قلب دفاع تیم 
ملی ایــران در جام جهانــی ۲۰۲۲ نیز قرار 

بگیرد.
مدافع سرخپوشــان پایتخت، با اشــاره به 
عملکرد خود و هــم تیمی هایش از برآورده 
شدن آرزوی کودکی اش و همچنین انگیزه 

پوشیدن دوباره پیراهن تیم ملی ایران گفت 
که در پی می خوانید.

همچنان خوشحالم قهرمان شدیم
پورعلی گنجی ابتــدای صحبت هایش را با 
اشــاره به قهرمانی در لیگ برتر آغاز کرد و 
گفت: باز هم خوشــحالی ام را به عنوان یک 
پرسپولیسی اصیل بابت کسب جام دیگر که 
خودم هم در آن نقش داشتم اعلام می کنم. 
امیدوارم شــیرینی اش را در ادامه مســیر 
همچنان زیر زبان هوادارانمان حفظ کنیم 

که هر چه داریم از آنهاست.
مدافــع پرســپولیس ادامه داد: احســاس 
خیلی خوبی است در تیمی بازی کنی که از 
بچگی آرزویش را داری. از آن بهتر شیرینی 

قهرمانی با ایــن تیم و هوادارانی اســت که 
عاشقانه تیمشان را دوســت داشتند و آن را 

تنها نگذاشتند.

وقتی پیراهن پرسپولیس بر تن داری...
او درباره اینکه فکــر می کرد بتواند در اولین 
فصل حضورش با پرسپولیس قهرمان شود 
گفت: وقتی پیراهن این تیم را بر تن می کنی 
متوجه بار مسئولیتی که به دوش می کشی 
می شــوی. البته همین احساس در پیراهن 
تیم ملی کشــور عزیزم ایران هم هست اما 
واقعاً خوشــحالم برای تیمی بازی می کنم 
که هم آرزویش را داشــتم و هــم هواداران 
میلیونی دارد. خوشــحالم یکی از آرزوهای 

کودکی ام برآورده شد.

کار ناتمام داریم
او درباره بازی با هــوادار در نیمه نهایی جام 
حذفی تصریح کرد: لیگ برتر را گرفتیم اما 
هنوز فصل تمام نشده است. همه چیز ادامه 
دارد. انگیزه مــان اندازه قبــل از قهرمانی 
اســت. می خواهیم یک جام دیگر بگیریم. 
امســال تمام تمرکز خودمــان را روی این 
موضوع گذاشتیم که همه جام های ممکن 

را کسب کنیم.

 تماشاگر در استادیوم چیز 
دیگری است

پورعلی گنجی در خصوص نبودن تماشاگر 
در اکثر بازی های این تیم تصریح کرد: وقتی 
آنها را از نزدیک می بینید احســاس خیلی 

بهتری دارید. قطعــاً آنها در بردهای متوالی 
اخیر نقش مستقیم دارند. حضور طرفداران 
فوتبال در اســتادیوم چیز دیگری اســت 
که نمی توان با هیچ انــرژی مثبت دیگری 

مقایسه کرد.

کلین شیت خانوادگی
او درباره آمار درخشــان خط دفاعی و دروازه 
بانی پرسپولیس یادآور شــد: خوشحالم این 
اتفاق افتاد اما آمار هیــچ ارزش فردی ندارد. 
یک خانواده بودیم که شامل لیست بازیکنان، 
مربیان، تیم پزشــکی و تدارکات بودیم. حتی 
کارمنــدان باشــگاه هــم در قهرمانی نقش 

داشتند. یک خانواده قهرمان شد.

دوران درخشان پسا مصدومیت!
پورعلی گنجی در پاســخ بــه اینکه فکرش 
را می کرد فصل فشــرده موفقــی را پس از 
مصدومیت در فوتبال چین پشت سر بگذارد 
گفت: خوشــحالم پس از مصدومیتی که به 
وجود آمد توانســتم با دعــای خیر خانواده 
و هواداران به فوتبال برگردم و با چشــیدن 
طعــم قهرمانی با پرســپولیس بــه یکی از 
مهمترین خواســته های فردی ام برســم. 
اینکه عملکرد خوبی در فصل داشــتم را هم 
ممنون هستم اما دو بازی دیگر باقی مانده و 

ما می خواهیم هر دو دیدار را ببریم.

پوشیدن پیراهن تیم ملی برایم 
افتخار است

مدافع پرسپولیس درباره اینکه آیا امیدوار به 
بازگشت به اردوی تیم ملی ایران است گفت: 
به هر حال من تمام تلاشم را می کنم. همیشه 
پوشــیدن پیراهن تیم ملی کشــورم افتخار 

است و شیرینی خاص خودش را دارد.

ابوالقاسم پور: پرسپولیس توانایی قهرمانی در جام حذفی را نیز دارد

استکی: تیشه به ریشه بوکس زدند

 تیم ملی در آستانه کناره گیری از لیگ ملت ها؟

آمریکا به ۳ والیبالیست ایران ویزا نداد
خریدار  ســفارت آمریکا بــه پنج عضو 
کاروان والیبال ایران از جمله سه ملی پوش 

ویزا نداد.
پس از مشخص شدن گروه بندی تیم ها در 
لیگ ملت های والیبال ۲۰۲۳، فدراســیون 
والیبال ایران با ارسال نامه ای به فدراسیون 
جهانی والیبال از اعزام تیم ملی کشــورمان 
در هفته سوم این رقابت ها به آناهایم آمریکا 
ابراز نگرانــی و اعلام آمادگی خــود را برای 

میزبانی در این هفته اعلام کرد.
محمدرضــا داورزنی، رئیس فدراســیون 
والیبال در جلســه ای با فابیــو آزودو، مدیر 
اجرایی فدراســیون جهانی والیبال پس از 
اعلام آمادگی بــرای میزبانی ایران در هفته 
سوم لیگ ملت ها در ادامه خواستار حمایت 
و همــکاری طرفین برای صــدور ویزا برای 
تمامی اعضای تیم ملی والیبال ایران و انجام 
مصاحبه در یک تا ســه گروه در ســفارت 

آمریکا در آنکارا شد.
بر این اســاس با تاکید FIVB، فدراسیون 
والیبــال آمریکا بــا حمایــت کمیته ملی 
المپیک این کشــور موفق بــه دریافت یک 
وقت اختصاصی برای تمامــی اعضای تیم 
ملی والیبــال ایران جهت انجــام مصاحبه 
در سفارت این کشــور در آنکارا شد تا به این 
ترتیب ۱۹ فروردین ماه تیــم ملی والیبال 
ایران در عــرض دو ســاعت تمامی مراحل 

صدور ویزا را انجام دهد.
در پایان این رونــد، به پنج نفــر از اعضای 
تیم ملی شامل امین اسماعیل نژاد و آرمان 
صالحی)بــه دلیل تغییــر وضعیت خدمت 
آن ها در طــول انجــام پروســه ثبت نام(، 
اسماعیل مسافر، نیما ده پناه و حمزه فتحی 
)به دلایل دیگر( از ســوی ســفارت آمریکا 
اعلام شــد که برای صدور ویزایشان نیاز به 

بررسی و ارائه مدارک بیشتری وجود دارد.
این موضــوع در اولیــن فرصت از ســوی 
فدراســیون والیبال ایران به فدراســیون 
والیبال آمریکا اطلاع داده شــد و ایرانی ها 
خواســتار پیگیــری ســریع از طریــق 
فدراســیون جهانــی و مراجــع ذی ربط 
شــدند اما پس از حدود دو هفتــه از انجام 
مصاحبه در آنــکارا و پیگیری های متعدد و 
نامه نگاری های مختلف میان فدراســیون 
والیبال ایران با FIVB و فدراسیون والیبال 
آمریکا، چهارشنبه شــب ۳۰ فروردین ماه 
آمریکایی ها ضمن عذرخواهی اعلام کردند 
که وزارت امــور خارجه آن ها بــه پنج نفر 

مذکور ویزا نخواهد داد.
اما این موضوع واکنش شــدید فدراسیون 
والیبال ایران را به همراه داشت و محمدرضا 
داورزنی، رئیس فدراسیون والیبال با ارسال 
نامه ای به فدراسیون جهانی والیبال نسبت 
به این موضوع اعتراض و اعلام کرد بر اساس 

 ،FIVB  ماده ۳۹ قوانین برگزاری مسابقات
میزبــان مســابقات موظف به صــدور ویزا 
برای تمامی نفرات تیم هــا بدون هیچ گونه 

محدودیت است.
محمدرضــا داورزنــی حضور تیــم ملی 
والیبال ایران بدون ایــن نفرات را در هفته 
ســوم لیگ ملت های والیبــال ۲۰۲۳ در 
آمریکا غیر ممکن دانســت و خواســتار 
رسیدگی فدراسیون جهانی والیبال برای 
صدور ویزای ایــن نفرات یــا تغییر گروه 
ایران در هفته ســوم با وجود مشــکلات 

متعدد شد.
داورزنی در نامه خود بــه FIVB اعلام کرد 
که از چهار ماه پیش مشکلات به وجود آمده 
را در جلســه فی مابین مطرح و پیش بینی 
کرده بود و حضور تیم ملی والیبال ایران در 
این رقابت ها بدون حضور برخی از ستاره ها 
و بازیکنان همچون امین اســماعیل نژاد و 
آرمان صالحی که در دنیــای والیبال جهان 

شناخته شده هستند، غیر ممکن است.
از زمان اعلام سفارت آمریکا مبنی بر عدم 
صدور ویزای پنج نفــر از اعضای تیم ملی 
و با وجود تلاش های یک ماهه فدراسیون 
والیبال و نامــه نگاری های فــراوان این 
مشکل برطرف نشد تا به آن جا که رئیس 
فدراســیون والیبال ایران پس از بازگشت 
ملی پوشان کشــورمان از اردوی ترکیه و 

در فاصله کمتر از دو هفتــه مانده به آغاز 
مســابقات لیگ ملت های والیبال ۲۰۲۳ 
بار دیگر با ارســال نامــه ای جدید به آری 
گراســا و فابیو، رئیس و مدیرکل اجرایی 
فدراســیون جهانی والیبال با ابراز نگرانی 
از عدم پاســخگویی شــفاف طرف های 
آمریکایی در خصوص صــدور ویزای تیم 
ملی والیبــال جمهوری اســلامی ایران 
تاکید کرد کــه هر یک از اعضــای اصلی 
کادر فنی و بازیکنــان موفق به اخذ ویزای 
آمریکا نشوند تیم ملی ایران در هفته سوم 
لیگ ملت های والیبــال ۲۰۲۳ در آناهایم 

شرکت نخواهد کرد. 
داورزنی همچنیــن از عدم صــدور ویزای 
مولتی توســط هلندی ها بــرای تیم ملی 
والیبال کشورمان به منظور شرکت در هفته 
دوم )هلنــد( و مرحله نهایــی لیگ ملت ها 

)لهســتان( گلایه کرد و خواستار پیگیری 
هر چه سریع تر و جدی تر مسوولان جهانی 

والیبال شد.
با توجه به اینکه گارانتی صدور ویزا توســط 
کشور میزبان برای تیم های شرکت کننده 
به صورت کامل از تعهدات میزبان اســت و 
فدراســیون والیبال آمریکا تــا این لحظه 
نتوانسته این مهم را محقق کند، فدراسیون 
والیبال جمهوری اســلامی ایران آمادگی 
دارد در بالاترین ســطح بین المللی میزبانی 
هفته سوم لیگ ملت ها را بپذیرد و در کمتر 
از یک هفته از ارســال مــدارک، برای تمام 
شــرکت کنندگان ویزای ورود فرودگاهی 
اخذ نماید. بدیهی اســت تمام خســارات 
تیم های شــرکت کننده در خصوص تغییر 
برنامه ریزی باید توسط فدراسیون والیبال 

آمریکا پرداخت شود.

آغاز خانه تکانی؛ کدام مربیان و تیم ها از هم 
جدا می شوند؟

با اتمام لیگ بیست و یکم، قرارداد بســیاری از مربیان به پایان رسیده 
و برخی از باشــگاه ها و مربیان هم به فکر قطع همکاری با زمینه سازی 
برای فصل بعد هســتند و در نتیجــه این معــادلات، احتمالا روزهای 

پرترافیکی را روی نیمکت تیم ها شاهد خواهیم بود.
لیگ بیست و یکم با قهرمانی پرســپولیس به پایان رسید و نفت مسجد 
سلیمان و مس کرمان به لیگ یک سقوط کردند. اگر چه تا شروع فصل 
بعد فرصت زیــادی باقی مانده اما در فوتبال نه چنــدان حرفه ای ایران 

معمولا انتخاب ها در روزهای پایانی مشخص می شود.
در همین رابطه به سرنوشــت نیمکت های لیگ برتــری و مربیانی که 

قراردادشان به پایان رسیده می پردازیم:

پرسپولیس - گل محمدی
یحیی گل محمــدی با قهرمانــی لیگ برتــر را به پایان بــرد. بعضی 
گمانه زنی ها از پیشنهاد گل گهر به وی خبر می دهد. با وجود اینکه گفته 
می شــود در صورت ناکامی در این فصل، جدایی گل محمدی محتمل 
خواهد بود اما بــا رقم خوردن قهرمانی، حالا درویــش و خود این مربی 
تاکید کرده اند که او یک ســال دیگر هم با سرخپوشــان قرارداد دارد.  
هواداران و بازیکنان پرســپولیس علاقه بسیار زیادی به ادامه همکاری 

گل محمدی در این تیم دارند.

مس رفسنجان - ربیعی
قرارداد همکاری محمد ربیعی با نارنجی پوشــان به پایان رسیده است. 
نتایج ربیعی مورد رضایت مدیران این باشگاه نیست و او به دلایل آنچه 
که عدم حمایت کامــل و توقع غیرواقعی حس می کنــد، تمایلی برای 
ادامه همکاری با این تیم ندارد. ربیعی را باید جزو اولین جدا شــده های 

نیمکت مربیان لیگ برتری دانست.

پیکان - حسینی
اگر چه خودروسازان برای قهرمانی نمی جگند و نگاه بازیکن سازی و بقا 
در لیگ برتر را دارند، منتهی از کســب جایگاه بالاتر استقبال می کنند. 
مجتبی حســینی نتوانســته توقعات را در پیکان برآورده کند. او نیم 
نگاهی به قبول هدایت تیم امید داشــت که این گزینه برای وی ممکن 
نشد.ابراهیم شکوری قائم مقام پیکان روز گذشته در مصاحبه ای اعلام 

اولویت این باشگاه تمدید قرارداد با حسینی است.

گل گهر سیرجان - الهویی
بعد از پایان همکاری امیر قلعه نویی با ســیرجانی ها، این فرصت برای 
دستیار وی مطرح شــد که خودش را در قامت مربی لیگ برتری نشان 
دهد اما نتایج برای الهویی خوب پیش نرفت و فیروزه ای پوشــان کویر 
سیرجان بعد از شکست مقابل پرسپولیس رســما عذرخواهی کردند 
و برای فصل بعد وعده تیم بهتری دادند. با این اوصاف رســما می توان 
منتظر انتخاب ســرمربی جدید بود.اولویت این باشــگاه حضور مربی 

خارجی است.

استقلال - ساپینتو
ســرمربی پرتغالی اولین فصل حضور خود در  ایران فعلا یک سوپرجام 
کســب کرده اما در لیگ برتر جام و بازی را به رقیب باخت. سرنوشــت 
جام حذفی هم هنوز مشخص نیست. با اینکه بخش زیادی از هواداران 
تمایل به ادامه همکاری با  ســاپینتو دارند اما او بــرای تمدید قرارداد 
مخالفان زیادی دارد. هنوز هم چانه زنی میان باشــگاه و مربی پرتغالی 
ادامه دارد. باید دید دو طرف به توافق خواهند رســید؟ اما صحبت های 
ساپینتو بعد از بازی استقلال و تراکتور نشــان از تمایل وی برای ادامه 
همکاری داشت. حجت کریمی )مدیرعامل استقلال( هم مذاکره با هر 

مربی دیگری را رد کرد.

هوادار - الهامی
اگر چه تیم تهرانی بودجــه آنچنانی ندارد، اما الهامی توانســت نتیجه 
قابل قبولی با این تیم بگیرد. در جام حذفی هم هنوز شانس دارد. البته 
که پرسپولیس رقیب آسانی نیست اما در این جام کارهایی از سرمربی 
هوادار  سر زده که کمتر کسی انتظارش را داشته است. باید دید الهامی 
فصل آینده کدام تیــم را انتخاب خواهد کــرد. گمانه زنی هایی درباره 

بازگشت دوباره وی به نساجی وجود دارد.

ملوان - زارع
مازیار زارع و پژمان نوری بعد از ســال ها دوباره ملوان را به ســطح اول 
فوتبال رساندند و در لیگ برتر هم ابقا شدند اما هر دو چهره از کم مهری 
مسئولان استانی و حمایت مالی از این تیم ناراحت بودند. با این اوصاف 
بعد از اتمام لیگ اعلام کردند که از الین تیم رفتنی هســتند. هنوز این 
تیم شرایط روشــنی ندارد. قبل از برگزاری بازی هفته پایانی ملوان در 

لیگ برتر مازیار زارع رسما اعلام کرد از این تیم شمالی جدا خواهد شد.

ذوب آهن - تارتار
مهدی تارتار در فصل بیست و یکم تا آســتانه برکناری پیش رفت اما به 
هر شکل تا پایان فصل در این تیم ماندگار شد. این سرمربی معتقد است 
لیست بازیکنان و شــرایط دیگری در نظر داشــته اما با توجه به بودجه 
ذوب آهن عملکردش متناسب بوده اســت. با این تفاسیر خروج تارتار و 

پایان همکاری وی با سبزپوشان را می توان گزینه ای محتمل دانست.

سپاهان - مورایس
ســپاهان فصل را با ژوزه مورایس پرتغالی شروع کرد. در ابتدا این مربی 
نتایج خوبی را کســب نکرد ولی در ادامه توانســت در این تیم تفکرات 
خودش را پیــاده کند و تیم همیشــه مدعی اصفهانی تــا روز آخر هم 
مدعی کسب عنوان قهرمانی بود اما با اختلاف یک امتیاز قهرمانی را به 
پرسپولیس واگذار کرد. مورایس فصل آینده هم با سپاهان قرارداد دارد 

و در این تیم ماندنی است.

صنعت نفت آبادان - ویسی
عبدالله ویســی خیلــی دیــر و در فضای بســیار ناامید کننــده ای به 
جمع زردپوشــان رســید اما در نهایت موفق شــد این تیم را به شکل 
معجزه آســایی در لیگ حفظ کند. ویســی که توانایی اش را به اثبات 
رسانده برای ســال بعد بودجه و بازیکنان مناســب در حد تیم متوسط 
لیگ برتری می خواهد تا تیمش مانند ســال گذشــته فانوس به دست 
نباشــد. در این میان طبیعتا او با حفظ نفت در لیــگ برتر، برند خود را 
احیا کرد و بعد از چنــد ناکامی و حتی همکاری بــا تیم های لیگ یک، 
حالا می تواند دوباره در لیگ برتر باشد و چه بسا که تیم بهتری هم به او 

پیشنهاد همکاری بدهد.



اهواز –محمد مجدم شركت نفت و گاز 
اروندان در نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، 
پالایش و پتروشــیمی تهران، هفت قرارداد، 
توافق نامــه و تفاهم نامه را با شــركت های 
دانش بنیان، تولیدی و پژوهشــگاه صنعت 
نفت منعقد و به امضا مدیران عامل شــركت 

های مربوطه رساند.
مدیرعامل شركت نفت و گاز اروندان در آیین 
انعقاد این قرارداد گفت: با انعقاد این قرارداد 
پروژه جمــع آوری و انتقال گازهــای مازاد 
تاسیســات دارخوین و غرب كارون اجرایی 

می شود.
وی با اشاره به اجرایی شدن پروژه جمع آوری 
گازهای مازاد تولیدی واحدهای بهره برداری 
و نمکزدایی دارخوین و غرب كارون، افزود: در 
حال حاضر خوراک فاز نخست پالایشگاه گاز 
هویزه )NGL 32۰۰(، نزدیک ۱۱۰ میلیون 
فوت مکعب در روز از میادیــن یادآوران )به 
میزان حــدود ۸۰ میلیون فــوت مکعب( و 
آزادگان شمالی )به میزان حدود 3۰ میلیون 
فوت مکعب( تامین می شــود كه در راستای 

استفاده حداكثری از تمام ظرفیت فراورشی 
آن، پروژه انتقال گازهای مازاد تأسیســات 
دارخوین به میزان حــدود ۷۰ میلیون فوت 
مکعب و تاسیســات غــرب كارون به میزان 
حدود 3۵ میلیون فــوت مکعب به این واحد 

NGL اجرایی می شود .
عذاری با بیان اینکه ارزش این قرارداد بیش 
از ۷۰ میلیون دلار است، تصریح كرد: سرمایه 
این پروژه توســط هلدینــگ خلیج فارس 
تامین شده و شامل اســتقرار تاسیسات نم 
زدا در دو واحد بهره بــرداری غرب كارون و 
دارخوین، تاسیســات افزایش فشــار گاز و 
نصب ۹۰ كیلومتر خطوط لولــه انتقال گاز 
ترش اســت و همه این موارد تماما به دست 
تولیدكنندگان و پیمانکاران داخلی در كمتر 
از دو سال اجرایی خواهد شد كه بی شک در 
ایجاد اشتغال بومی و توســعه بیش از پیش 

میادین غرب كارون نقش آفرینی می كند.
قرارداد خرید از شركت سفیر صنعت هزاره

بر طبق این گــزارش انعقاد قــرارداد خرید 
 FAN قطعــات یدكــی فن هــای هوایــی

 Screw و قطعــات یدكــی MOORE
PUMP منطقــه دارخوین بین شــركت 
نفت و گاز اروندان و شركت مهندسی سفیر 
صنعت هــزاره، از جملــه برنامه هــای این 

شركت در روز دوم نمایشگاه نفت بود.
همچنین به منظور شروع به كار پروژه  امکان 
سنجی اقتصادی طرح جداسازی آسفالتین، 
واكس، رزیــن و افزایش درجــه API نفت 
خام فوق ســنگین غــرب كارون در مقیاس 
صنعتی نیز، بین شركت نفت و گاز اروندان و 
پژوهشگاه صنعت نفت، موافقتنامه ای امضا 

شد.
این تفاهم نامه در ادامه تحقق صنعتی شدن 
طرح مطالعاتی و اجرای پایلوت تاسیســات 
مذكور كه پیش از این در پژوهشگاه صنعت 

نفت یا موفقیت به پایان رسیده انجام گرفت.
همچنین در راســتای شــروع به كار پروژه 
استقرار سیستم بازرســی بر مبنای ریسک 
)RBI( در شــركت نفــت و گاز ارونــدان 
با همــکاری پژوهشــکده صنعــت نفت، 
موافقتنامه دیگری با این مركز علمی به امضا 

رسید.
علاوه بر ایــن تفاهم نامه همکاری شــركت 
نفت و گاز اروندان با منطقه آزاد اروند، جهت 
گسترش زمینه های همکاری جهت انتفاع 
طرفین از ظرفیت های قانونــی یکدیگر، به 

امضا رسید.

در ادامه این رویداد ها نیــز، تفاهم نامه 
ای با شركت ملی حفاری ایران به منظور 
توسعه همکاری ها، هم افزایی امکانات و 
انتقال اطلاعات و دانــش طرفین با هدف 
افزایش ســطح كیفی خدمات و تولیدات 

منعقد شد.

سنندج –فاطمه ملایی مدیركل صنعت، معدن و تجارت كردستان گفت: 
قطعی شبکه برق واحد های تولیدی و صنعتی استان در زمان پیک مصرف باید 
توسط شركت توزیع نیروی برق كردســتان به خوبی مدیریت شده و با برنامه 

ریزی و اطلاع قبلی انجام شود.
بختیار خلیقی در جلســه هماهنگی و هم اندیشــی كه بــه منظور عبور 
واحدهای تولیدی و صنعتی با كمترین آســیب در دوره پیک مصرف برق 
با حضور مدیرعامل شركت توزیع نیروی برق كردستان برگزار شد، گفت: 
بخش صنعت همیشــه مظلوم بوده و با توجه به اینکه یکــی از مهمترین 
حوزه ها در بحث اقتصاد است و رشد اســتان بر مبنای آن پایه گذاری می 
شــود، انتظار می رود برنامه ریزی مناسبی در زمان رسیدن به اوج مصرف 

برای قطع برق این واحدها صورت گیرد تا دچار آسیب نشوند.
وی افزود: برخی از واحدهای صنعتی استان دارای كوره های ذوب هستند كه 
با قطعی ناگهانی برق به آن واحدهای صنعتی خســارت جبران ناپذیری وارد 
می شــود و انتظار می رود برای جلوگیری از چنین اتفاقاتی، با اطلاع رسانی 

قبلی برق واحدهای صنعتی و تولیدی سطح استان قطع شود.

مدیركل صنعت، معدن و تجارت كردســتان اظهار كــرد: در حال حاضر یک 
هزار و 2۷ واحد صنعتی در سطح استان داریم كه ۵۸۴ واحد آن درون شهرک 
های صنعتی قرار گرفته و بقیه خارج از شهرک های صنعتی فعالیت دارند و از 
این رو مدیریت واحدهای صنعتی خارج از شــهرک مشکل است و انتظار می 

رود برنامه ریزی لازم در این حوزه نیز انجام شود.
خلیقی ادامه داد: با توجه به تاكید وزیر نیرو برای جلوگیری از خاموشــی در 

كشــور، قطعا نیازمند همکاری و تعامل تمامی حوزه ها هســتیم و اداره كل 
صمت كردستان نیز در این راســتا همکاری لازم را داشته اما همچنان تاكید 
می شود كه بدون برنامه ریزی و اطلاع قبلی نباید برق واحد های صنعتی قطع 

شود.
وی یادآور شد: امسال نسبت به سنوات گذشته اداره كل صمت پیش از آغاز و 
اجرای طرح مدیریت پیک مصرف برق به موضوع ورود كرده و انتظار می رود با 
ایجاد هماهنگی های لازم با شركت توزیع نیروی برق استان، برق واحد های 

صنعتی داخل و خارج شهرک های صنعتی بدون برنامه قطع نشود.
مدیركل صنعت، معدن و تجارت كردســتان بیان كــرد: از اول خرداد ماه در 
سطح اســتان و به تفکیک شهرســتان ها قطعی برق در واحدهای صنعتی و 
تولیدی در طول هفته به مدت یک روز اجرا می شود و البته امکان جبران این 

مسئله در روزهای جمعه برای واحد های صنعتی فراهم است.
خلیقی گفت: امیدواریم با هماهنگی و برنامه ریزی های به عمل آمده در حوزه 
مدیریت مصرف برق بتوانیــم گام های موثری را برای عبــور از پیک مصرف 

برداشته و شاهد رفاه حال شهروندان باشیم.

البرز-مظفری مدیر عامل شركت گاز استان البرز گفت: گازرسانی به ۵۰ 
روستای البرز در حال انجام است.

سیدرضا غفاریان با اشاره به اهداف و برنامه های شركت گاز استان البرز برای 
سال اظهار كرد: سبز شدن استان در سال جاری مهمترین هدف این شركت 

است.
وی ادامه داد: برای رســیدن به این هدف عملیات گازرســانی به ۵۰ روستا  با 

سرعت قابل قبولی در حال انجام است.
این مســئول توضیح داد: علاوه براین، برای گازرســانی به 3۷ روستای جاده 
چالوس و تنها شهر باقی مانده )آسارا(، عملیات اجرایی خط تغذیه جوستان به 

گچسر به طول ۵۴ كیلومتر در ۴ فاز در حال انجام است.
مدیرعامل شركت گاز استان البرز خاطرنشــان كرد: برای سبز شدن استان 
عملیات گازرسانی به ۱۱ روســتای طالقان و 2 روستا در ساوجبلاغ و نظرآباد 

در حال اجراست .
غفاریان  با اشاره به اینکه البرز اســتانی مولد، پرجمعیت و مهاجرپذیر است و 
برای پایدار كردن زیرســاخت های گاز آن باید اقداماتی اساسی صورت داد؛ 

تصریح كرد: در این راستا برای رفع مشکل كمبود گاز البرز در سال های آینده، 
عملیات اجرایی خط انتقال 3۶ اینچ غرب كــرج به طول ۶۰ كیلومتر در حال 
اجرا است كه با اتمام آن، ظرفیت تامین انرژی گاز تا بیش از یک میلیون و 2۰۰ 

هزار متر مکعب بر ساعت با چشم انداز ۵۰ سال آینده ایجاد می شود.
این مســئول تاكید كرد: با برنامه ریزی های صورت گرفتــه امیدواریم خط 

انتقال بویین زهرا به كرج در سال جاری به بهره برداری برسد.
این مسئول تصریح كرد: با تکمیل این پروژه علاوه بر تامین گاز مصارف خانگی 
استان، شهرک های صنعتی امید البرز، نجم آباد، منطقه ویژه اقتصادی پیام، 
شهرک صنعتی كوثر، 2۵ شــهرک گلخانه ای و بیش از 2 هزار واحد موجود از 

فشار گاز پایدار بهره مند خواهند شد.
غفاریان درباره سایر اقدامات شركت گاز استان البرز برای عینیت بخشیدن به 
شعار سال هم گفت: احداث انبار شركت، احداث یارد بحران در روستای آزادبر 

و ساختمان بهره برداری و امداد آسارا در دستور كار امسال قرار گرفته است.

کردستان
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کردستان:

قطع برق واحد های صنعتی در زمان پیک مصرف  باید برنامه ریزی شده باشد

مدیر عامل شرکت گاز استان:
است انجام  حال  در  البرز  وستای  ر  ۵۰ به  گازرسانی   

ساری-امیری فر مدیرعامل شركت توزیع نیروی 
برق مازندران از تخصیص پاداش 2۰ برابری صرفه جویی 

به مشتركین در صورت رعایت الگوی مصرف خبر داد.
مهندس ســید كاظم حســینی كارنامی با اشاره به 
پاداش 2۰ برابری صرفه جویی برق گفت : در صورتی 
كه مشــتركان بتوانند میزان مصرف خود را نسبت به 
دوره مشابه سال قبل كاهش دهند تا 2۰ برابر قیمت 

فروش برق پاداش دریافت می كنند.
وی با بیــان اینکه قیمت تقریبی هر كیلوات ســاعت 
برق برابر ۱۰۰ تومان می باشــد كه در صورت كاهش 
مصرف نسبت به دوره مشابه سال گذشته به ازای هر 
یک كیلوات ســاعت 2۰۰۰ تومان تخفیف و پاداش 
تعلق خواهد گرفــت گفت : تفاوتی كــه طرح پاداش 
صرفه جویی برق با طرح سال گذشته دارد این است كه در 
سال جاری مبلغ پاداش صرفه جویی تا 2۰ برابر افزایش 
داشته است در حالی كه سال گذشته این مبلغ ۵ برابر بود و 

این طرح شامل همه مشتركین می شود.

مدیرعامل شركت توزیع برق مازندران ضمن تقدیر از 
همکاری و همراهی مشتركین فهیم در تابستان سال 
گذشته، افزود : در سال جاری اگر مشتركان بتوانند در 
ماه های گرم ســال)۱۵ خرداد تا ۱۵ شهریور( مصرف 
خود را نسبت به دوره مشابه سال قبل كاهش داده و به 
۵۰درصد الگوی مصرف برسانند ، به ازای هر كیلووات 
ســاعت كاهش مصرف معادل 2۰۰۰ تومان پاداش 

گرفته و از دولت بستانکار می شوند.
حســینی كارنامی در پایان خاطرنشــان كرد: عدم 
اســتفاده از دســتگاههای برقی غیر ضرور ، كاهش 
مصرف در ساعات ۱۴ تا 2۱،اســتفاده ازوسایل برقي 
پربازده به ویــژه لــوازم سرمایشــي و كولرهاي كم 
مصرف،خاموش كردن لامپهاي اضافي ،اســتفاده از 
دور كند كولــر و رعایت دمای آســایش یعنی تنظیم 
دمــای آن روی 2۴ درجــه را از جملــه راهکارهاي 
كاهش مصرف برق در تابستان و اختصاص پاداش به 

مشتركان برشمرد.

اهواز –محمد مجدم بر اســاس ارزیابی شركت 
مدیریت شبکه برق ایران، شــركت برق منطقه ای 
خوزستان در سال ۱۴۰۱ در حوزه سنجش و پایش 

انرژی رتبه برتر را كسب كرد.
به گزارش خبرنگار خریدار به نقــل از روابط عمومی 
شــركت برق منطقه ای خوزســتان، بر اساس اعلام 
شركت مدیریت شبکه برق ایران، عملکرد شركت های 
برق منطقه ای در حوزه ســنجش و پایش انرژی طی 
سال ۱۴۰۱ مورد بررســی قرار گرفت كه شركت برق 

منطقه ای خوزستان حائز رتبه های برتر شد.
به گفتــه مصطفی رجبــی مشــهدی مدیرعامل 
شركت مدیریت شــبکه برق ایران، شــركت برق 
منطقــه ای خوزســتان پیشــرفت بســیار قابــل 

ملاحظه ای در این حوزه داشته است.
از جمله مهم ترین اقدامات كه باعث شــده شركت 
برق منطقه ای خوزســتان حائز رتبه های برتر شود 
می توان به نصب كنتــور در مبادی فاقد كنتور، رفع 

اشکال در ایستگاه های فاقد موازنه انرژی در سطوح 
مختلف، بهینه سازی در ایستگاه ها به منظور بهبود 
كیفیت قرائت لحظه ای، برطرف كردن مشــکلات 
مخابراتی، تعویــض باتری، اتصــال تغذیه كمکی، 
رفع اشــکال كنتورها و رفع اشــکال مودم ها اشاره 

كرد.
لازم به ذكر اســت كه بیش از 33۰۰ كنتور بازار برق 

در شبکه شركت برق منطقه ای خوزستان فعال است.
شــركت بــرق منطقه ای خوزســتان مســئولیت 
انتقال برق در دو اســتان خوزســتان و كهگیلویه و 

بویراحمد را بر عهده دارد.
گفتنی اســت  شــركت برق منطقه ای خوزستان، 
بر اساس اعلام شركت مدیریت شــبکه برق ایران، 
عملکرد شــركت های بــرق منطقــه ای در حوزه 
ســنجش و پایش انــرژی طی ســال ۱۴۰۱ مورد 
بررســی قرار گرفت كه شــركت بــرق منطقه ای 

خوزستان حائز رتبه های برتر شد.

مازندران خوزستان

قبض رایگان برق با تخصیص
 پاداش 20 برابری صرفه جویی به مشترکین

رتبه برتر شرکت برق منطقه ای خوزستان
 در حوزه سنجش و پایش انرژی

در حاشیه بیست و هفتمین نمایشگاه نفت تهران؛

وندان ۷ قرارداد و تفاهم نامه همكاری امضا کرد شرکت نفت و گاز ار

واکسن دوز   400 و  هزار  یک  از  بیش  تزریق 
خوزستانی حجاج  به   

اهواز – محمد مجدم در مراكز واكسیناســیون هلال احمر معاون 
بهداشــت، درمان و توانبخشــی جمعیت هلال احمر استان خوزستان 
از تزریق بیش از هزار و ۴۰۰ دوز واكســن مننژیت بــه حجاج در مراكز 

واكسیناسیون این جمعیت خبر داد.
 سید محمدصادق آل محمد بیان كرد: واكسیناسیون ویژه حجاج از 2۶ 
اردیبهشــت ماه آغاز شــد و تا ۱۰ خرداد ماه ادامه دارد . وی افزود: مراكز 
واكسیناسیون هلال احمر از ساعت ۸ صبح آماده پذیرش و ارائه خدمت 
به عموم مردم و در این ایام به حجاج گرامی است . معاون بهداشت، درمان 
و توانبخشی جمعیت هلال احمر استان خوزستان با اشاره به اینکه در ۶ 
روز ابتدایی اجرای این طرح به هزار و ۴2۵ زائر خانه خدا واكســن تزریق 
شده است،گفت:زائرانی كه هنوز برای واكسیناسیون اقدام نکرده اند در 
اسرع وقت با همراه داشــتن كارت ملی به مراكز واكسیناسیون مراجعه 
كنند.معاون بهداشت درمان و توانبخشــی جمعیت هلال احمر استان 
خوزستان ادامه داد: حســب برنامه ریزی های انجام شــده متقاضیان 
سفرحج تمتع قبل از اعزام باید معاینات پزشکی وكارت تاییدیه سلامت را 

از جمعیت هلال احمر دریافت كنند.

گوگرد »نفت کوره« تولیدی پالایشگاه
 کرمانشاه کاهش می یابد

کرمانشاه –حسنافخارزاده مدیر روابــط عمومی و امور بین الملل 
شــركت پالایش نفت كرمانشــاه از انعقاد تفاهم نامه همکاری مشترک 
در راســتای اجرای طرحی به منظور كاهش گوگرد نفت كوره تولیدی 

پالایشگاه كرمانشاه خبر داد.
محمدرضا امامی نیا در این خصوص گفت: در حاشــیه بیست و هفتمین 
نمایشگاه بین المللی نفت، گاز و پتروشــیمی و با حضور مهندس جلیل 
ســالاری معاون وزیر نفت و مدیرعامل شــركت ملــی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران، تفاهمنامه همکاری مشــترک بین شــركت 

پالایش نفت كرمانشاه و شركت آذرانرژی تبریز منعقد شد.
وی اظهار كرد: این تفاهم نامه همکاری مشــترک در راســتای اجرای 
طرحی به منظور كاهش گوگرد نفت كوره تولیدی پالایشگاه كرمانشاه 

منعقد شده است.
امامی نیا ادامــه داد: قطعا با اجــرای این طرح، ضمــن تولید محصول با 
كیفیت تر در پالایشگاه كرمانشاه، به ســودآوری این مجموعه تولیدی 
نیز كمک قابل توجهی خواهد شــد.مدیر روابط عمومی و امور بین الملل 
شركت پالایش نفت كرمانشاه خاطرنشــان كرد: از زمان روی كار آمدن 
مدیریت بخش خصوصی در شركت پالایش نفت كرمانشاه تاكنون طرح 
ها و برنامه های مختلفی در راســتای ارتقاء كیفی محصولات تولیدی به 
مرحله اجرا درآمده و در مجموع نگاه مدیریت این شركت، توسعه و ارتقاء 

همه جانبه پالایشگاه كرمانشاه است.

با حضور رئیس بنیاد مستضعفان؛
وگاه سیكل ترکیبی واحد بخار نیر

 خرم آباد افتتاح شد
خرم آباد  بــا حضور پرویز فتــاح، رئیس بنیاد مســتضعفان انقلاب 

اسلامی واحد بخار نیروگاه سیکل تركیبی خرم آباد افتتاح شد.
واحد بخار نیروگاه ســیکل تركیبی خرم آباد با حضور پرویز فتاح رئیس 
بنیاد مستضعفان، مدیرعامل مپنا، استاندار لرستان، نماینده ولی فقیه در 

لرستان و جمعی از مسئولان افتتاح شد.
این واحد توســط بنیاد مستضعفان انقلاب اســلامی و با هدف كمک به 
توسعه زیر ســاخت های كشــور، آبادانی و پیشــرفت مناطق محروم با 

سرمایه گذاری ۷۶۰۰ میلیارد تومان احداث شد.
ظرفیت تولید بــرق واحد بخار این نیــروگاه ۱۶۰ مگاوات اســت كه با 
بهره برداری این طرح ملی زمینه اشــتغال مستقیم و غیر مستقیم ۵2۵ 

نفر فراهم می شود.
با احداث این واحد بخار از محل صرفه جویی ســالانه 2۷۰ میلیون متر 

مکعب گاز و میزان ۷۰ میلیون یورو در سال صرفه جویی ارزی می شود.
نیروگاه ســیکل تركیبی خرم آباد یکی از بزرگ ترین نیروگاه های غرب 
كشور، شــامل دو واحد گازی به ظرفیت 32۴ مگاوات و یک واحد بخار 
به ظرفیت ۱۶۰ مگاوات است كه یک درصد برق مورد نیاز كشور در زمان 

پیک و ۱۰ درصد برق استان های غرب كشور را تامین می كند.

مدیر عامل شرکت توزیع برق استان گلستان 
اعلام کرد؛

ح پاداش صرفه جویی آغاز اجرای طر
 در مصرف برق 

گرگان-مهنازمحمدزمانی مشتركان برق در گلستان  به ازای مصرف 
كمتر برق پاداش می گیرند. 

مدیر عامل شركت توزیع برق اســتان گفت: این طرح از از امروز به مدت 
سه ماه در استان اجرا می شود.

سید احمد موسوی افزود: در این طرح مشــتركان در ازای هر كیلو وات 
مصرف برق كمتر تا 2۰۰۰ تومان پاداش دریافت می كنند.

وی گفت: سال گذشته به ازای هر كیلو وات مصرف كمتر مشتركان ۵۰۰ 
تومان پاداش دریافت می كردند.

موســوی افزود: از ۸۵۰ هزار مشــترک مصرف برق در استان ۶۰۰ هزار 
مشترک در بخش خانگی هستند

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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البرز

وژه های عمرانی اولویت مدیریت شهری هشتگرد  است تكمیل پر
البرز-مظفری نشســت خبری شهردار و اعضای شــورای اسلامی شهر 
هشتگرد با خبرنگاران و اصحاب رسانه به مناســبت هفته روابط عمومی در 

سالن جلسات مجتمع فرهنگی هنری ۹دی شهرداری برگزار شد. 
 این نشســت كه با حضور شــهردار اعضای شورای اسلامی شــهر هشتگرد 

وخبرنگاران انجام گردید رئیسی شــهردار هشتگرد در خصوص فعالیت ها و 
پروژه های انجام شده در سال ۱۴۰۱ توضیحاتی به خبرنگاران ارائه نمود.

وی از اهداف كلان توسعه به شــبکه معابر وسهولت در رفت وآمد شهروندان 
، توسعه و حفظ محیط زیســت و ارتقا ســلامت مردمی ،زیبا سازی محیط 

شهری، افزایش سرانه های فرهنگی ،ورزشــی و تفرجگاه های ورزشی و … 
اشاره كرد و تکمیل پروژه های عمرانی را مورد مطالبه مردم و اعضای شورای 
شــهر دانســت.در پایان این نشســت خبری از خبرنگاران حاضر در جلسه 

تقدیر به عمل آمد.

البرز
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سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 مردم از دریافت وام فوری محروم هستند

وام برای پولدارها
وحید بلالی   بررســی ها نشــان می دهد جز تسهیلات 
تکلیفی ماننــد وام ازدواج و فرزنــدآوری دریافت مابقی 
وام ها به صورت فوری برای مردم به شــدت محدود شده 
و تنها افرادی می توانند وام بگیرند که رسوب پول داشته 
باشــند. این روزها اگر به هر بانک برای گرفتن وام برای 
مصارف فوری سری بزنید تنها این صحبت را می شنوید 
که طبق دســتور بانک مرکزی جلوی تسهیلات بانک ها 
گرفته شده و تنها به افرادی وام پرداخت می شود که پول 

خود را در بانک مسدود کرده باشند.

قشر بزرگی از مردم کارمند و کارگر
 از گرفتن وام محروم هستند

این روزها تنها راه دریافت وام رســوب پــول در بانک ها 
است، برای پیگیری موضوع به چند بانک در سطح شهر 
تهران ســری زدم ابتدا به بانک رســالت شعبه شریعتی 
تهران رفتم و پروســه دریافت وام از ایــن بانک را جویا 
شــدم، کارمند اعتبارات این بانک به خبرنگار مهر گفت: 
برای اینکــه بتوانید از این بانــک وام بگیرید باید پول در 
حساب رسوب کند، یعنی تنها دریافت حقوق از این بانک 
برای اخذ وام کافی نبوده و نیاز است که پولی را در حساب 

خود بلوکه کنید تا بتوانید وام دریافت کنید.

سریع وام بگیرید!
از بانک رسالت به یکی از شــعبات بانک کشاورزی رفتم 
که در درب ورود خــود یک بنر بزرگ با ایــن عنوان زده 
بود؛ »سریع وام بگیرید«، این بانک با عنوانی به نام طرح 
احسان به مشتریان خود وام می دهد نزد مدیر اعتبارات 
بانک رفته و آن هم من را به دستورالعمل پرداخت وام در 
تابلوی اعلانات بانک ارجاع می دهد که به شرح زیر است:

طبق دستورالعمل بانک کشــاورزی برای اینکه بتوانید 
وام فوری یک ماهه به مبلغ ۵۰ میلیــون تومان بگیرید 
باید ۳۵۷ میلیون تومان پول را یک ماه در بانک بخوانید، 
اگر بخواهید در مدت سه ماه وام بگیرید، باید مبلغ ۱۱۵ 
میلیون تومان را ۳ ماه در بانــک بخوابانید تا ۵۰ میلیون 

تومان وام بگیرید.
ســوال اینجاســت؛ فردی که ۳۵۷ میلیون تومان پول 
نقد در حســاب دارد واقعاً نیازی به ۵۰ میلیون تومان وام 

دارد؟

از خرداد ماه 1401 گرفتن وام سخت شده است
نا امید از بانک کشاورزی به یکی از شعبات مرکزی بانک 
ملت می روم؛ از متصدی اعتبارات بانک سوال می کنم آیا 
تسهیلاتی به مردم عادی پرداخت می کنید؟ که متصدی 
می گوید پرداخت وام به صورت فوری از خرداد ماه ۱۴۰۱ 
مشکل شده و تنها افرادی می توانند وام دریافت کنند که 

حداقل ۳ ماه پول را در بانک خوابانده باشند و این روند تا 
به امروز ادامه دارد اما احتمال دارد در ابتدای خرداد ماه 
بانک مرکزی دستورالعمل جدیدی را برای ارائه وام ارائه 

کند که پرداخت وام سهل الوصول تر شود.

وام فقط با میانگین موجودی 6 ماهه
به یکی از شــعبات مرکزی بانــک ملی رفتــه و از ارائه 
تسهیلات ســوال می کنم، مدیر اعتبارات درباره اعطای 
وام فوری می گویــد روند اعطای تســهیلات خواباندن 
۱۰ میلیــون تومان پول یعنی ۱۰ درصــد از مبلغ وام در 
حساب بانک ملی و دریافت وام ۱۰۰ میلیون تومانی آن 
هم از نوع کارت خرید کالا است. به گفته این مدیر بانکی 
احتمال دارد ۱۰ درصــد به ۳۰ درصد افزایــش یابد اما 
باید منتظر اوایل خرداد ماه و دســتورالعمل جدید بانک 

مرکزی بود.

 از دی ماه سال 1401 جلوی ارائه تسهیلات
 را گرفته اند

یکــی از متصدیان اعتبــارات بانک تجارت بــه خبرنگار 
مهر می گوید: از ابتدای دی ماه ســال گذشته امکان ارائه 
تسهیلات خرد را نداشته و تنها به مشتریانی وام می دهیم 
که معدل حســاب دارند، البته از ابتدای ســال این روند 
ســخت تر شــده و تنها به کدهای حقوقی یا شرکت های 

خوب تسهیلات ارائه شده و تسهیلات خرد نداریم.

وام یک ماه با یک هشتم مسدودی پول
به بانک قرض الحســنه مهر می روم، ایــن بانک و بانک 
رسالت بسیار مدعی هســتند که توانسته اند تسهیلات 
خرد را به سهولت در اختیار مردم قرار دهند، اما این بانک 
نیز رویــه ای مانند بانک های دیگــر دارد. متصدی بانک 
به خود زحمــت نمی دهد که توضیح بدهــد و می گوید 

تسهیلات را در تابلو اعلانات نوشته ایم
بانک قرض الحســنه مهــر در این دســتورالعمل آورده 
اســت: ۱۰۰ درصد میانگیــن موجــودی را می توان در 
۸ ماه دریافت کرد، اما برای دریافــت فوری وام تنها یک 
هشــتم آن را می توان از طریق معدل حساب وام گرفت، 
یعنی اگر فردی می خواهد ۱۰۰ میلیون تومان وام خرد 
از بانک مهر ایران بگیرد بایــد ۸۰۰ میلیون تومان پول را 
در یک ماه در حســاب خود حبس کند و طبیعتاً فردی 
که این میزان پول دارد بــرای ۱۰۰ میلیون تومان حاضر 

نیست که چنین اقدامی را انجام دهد.

در کشورهای دیگر چگونه وام می دهند؟
ســایروس امیرآبادی فعال و کارشناس اقتصادی درباره 
ارائه تسهیلات در کشــورهای دیگر به مهر گفت: با توجه 

به وضعیت بانک داری خصوصاً در اتحادیه اروپا و کنترل 
تورم، گرفتن وام بســیار آســان اســت، ولی با توجه به 
وضعیت تورم رو به رشــد در ایران وام گیرنده در مقابل 
بانک برنده بوده و این موضوع گرفتن وام و تســهیلات را 

برای مردم مشکل می کند.
امیرآبادی افزود: در کشورهای مدرن سیستم بانک داری 
پول را از مردم عادی می گیرد و آن را در قالب تســهیلات 
مختلف بانکی به کســانی که به دنبال تولید، اکتشــاف، 
اختراع، تحصیل، خرید خودرو و خرید مســکن هستند، 
می دهند. در این بین هم ســودی هم به سپرده گذارانی 
که به بانک پول خود را گذاشــته اند می دهد که نرخ سود 
با توجه به نرخ بهــره در اقتصاد تعیین می شــود. اما این 
پروســه در ایران به هیچ وجه طبیعی نبوده زیرا افزایش 
نقدینگی باعث تورم و بسته شدن وام های بانکی در حال 
حاضر شده است.این کارشناس اقتصادی بحث دیگر در 
عدم ارائه وام را برخورد ناصحیح نظام بانکداری در ایران 
با مردم و کژمنشــی می داند و ادامه می دهد: جدا از این 
موضوع بانک دارای ما در تمام قوانین خود در سیســتم 
بانک داری دچار کژمنشــی بوده در تخصیص تسهیلات 
نیز این کژمنشی واضح دیده شــده و کرامت مشتری در 

سیستم بانکی ایران وجود ندارد.
امیرآبادی اضافه کرد: می توان گفــت که برای موفقیت 
در اصلاح نظــام بانکی و دادن تســهیلات هم راســتا با 
کشــورهای دیگر باید حرکت های متناسب با عمق هر 
مشــکل صورت بگیرد. در قــدم اول باید بحــرانِ بانکیِ 
موجود کــه ناشــی از پرداخت تســهیلات کلان بدون 
پشــتوانه های لازم، )در ایران متأســفانه وام های کلان 
بانکی تنها برای عده ای خاص فراهم هست( را از بین برد 
و در گام بعدی نرخ بهره بالا برای جذب سپرده به منظور 

پرداخت مطالبات قبلی و… است حل وفصل شود.

ارتباط تسهیلات خرد بانک ها با اقتصاد کلان
امیرآبادی مشــکل دیگر بانکداری در ایــران را تورم بالا 

می داند و در این باره تشریح می کند: در قدم بعدی، باید 
کنترل تورم وارد فاز بعدی شود و هسته سخت آن مورد 
حمله قرار گیرد تا به تبع آن شاهد کاهش نرخ سود بانکی 
باشــیم و مانند کشــورهای دیگر به دنبال متنوع سازی 
وام ها و نحوه پرداخت آنها طوری باشــد که دسترســی 

عموم مردم را به منابع بانکی فراهم گردد.
این کارشناس اقتصادی افزود: همانطور که می دانید در 
اکثر کشورهای پیشرفته اقتصادی بانک ها از شیوه های 
مختلف از شــما تقاضا می کنند که از بانــک وام بگیرید 
اما در ایران گرفتــن وام های ســنگین فقط مخصوص 
آشــنایان و شــرکت های خصولتی اســت. چرا؟، چون 
بعد از بیش از ۴۰ ســال هنوز نظام بانکــداری به صنعت 
بانکداری تبدیل نشــده اســت. با یک تعریف حداقلی، 
برای بانک می توان گفت؛ بانک یک نهاد مالی اســت که 
ســپرده می پذیرد و وام می دهد. بانک های ایرانی فقط 
ســر در بانک دارند ولی در واقع بانک نیستند، فقط یک 
نهاد مالی هســتند. که به وضوح مشــخص از سیســتم 
بین المللی پیروی نمی کند بــه همین علت در خصوص 

تسهیلات
وقتی به تراز مالی بنگاه ها نگاه می کنید می بینید انجایی 
که کنترل قیمت وجود داشته و قیمت ها دستوری روانه 
بازار می شــود، بنگاه زیــان ده شــده و در نتیجه چنین 
بنگاهی با کســری مالی مواجه اســت چرا که نمی تواند 
متناســب با افزایش قیمت نهاده ها تأمین هزینه کند، و 

در نتیجه گرفتار زیان انباشته می شود. 
دولت برای اینکه این زیان دهی را به نوعی جبران کند 
به صورت تکلیفی به بانک های تجاری دستور می دهد 
که به آنها وام کم بهره اعطــا کند نکته مضحک موضوع 
اینجاســت که خود دولــت با ایجاد قیمت دســتوری 
باعث زیان شــده که در چنین وضعی بــه دنبال دادن 
تسهیلات می باشد که این تســهیلات اگر درست ارائه 
شــود می تواند به تعداد زیادی از مشتریان خرد بانکی 

کمک رسانی کند.

چهره

از امروز ثبت درخواســت دریافت 
تسهیلات اعضای صندوق قرض 
الحسنه شاهد در سال ۱۴۰۲ آغاز 
شــد.به گزارش روابــط عمومی، 
بنا بر اعلام مدیریــت اعتبارات و 
تسهیلات صندوق قرض الحسنه 
شــاهد فرآیند دریافت تسهیلات 

اعضاء در سال ۱۴۰۲ از امروز ۲۴ 
اردیبهشت با ثبت درخواست در 

سراسر کشور آغاز شد
بر اســاس این گــزارش اعضای 
واجــد شــرایط صنــدوق قرض 
الحســنه شــاهد از امــروز می 
توانند بــا مراجعه بــه بانکداران 

ادارات  در  مســتقر  اجرایــی 
بنیاد شــهید و امــور ایثارگران 
سراسر کشــور، دفاتر منطقه ای 
و همچنیــن درگاه های خدمات 
الکترونیکی صندوق، نســبت به 
ثبت درخواســت تسهیلات اقدام 
نمایند.اعضای گرامی در صورت 

هرگونــه پرسشــی مــی توانند 
از طریــق بانکــداران اجرایــی، 
کارکنان صندوق قرض الحســنه 
شاهد در مناطق سراسر کشور و یا 
تماس با مرکز ارتباط با مشتریان 
 ۰۲۱-۵۸۱۲۳۰۰۰ شــماره  به 

اطلاعات لازم را کسب نمایند.

ثبت درخواست تسهیلات سال 1402 صندوق قرض الحسنه شاهد آغاز شد

 اطلاعیه صندوق قرض الحسنه شاهد 
در خصوص برداشت اولین ما به التفاوت 

افزایش حقوق و مزایای اعضاء
صندوق قرض الحسنه شــاهد طی اطلاعیه ای 
در خصــوص برداشــت اولین ما بــه التفاوت 
افزایش حقوق و مزایای اعضاء توضیحاتی ارائه 

کرد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی، صنــدوق 
قرض الحســنه شــاهد طی اطلاعیــه ای در 
خصوص برداشــت اولین ما به التفاوت افزایش 

حقوق و مزایای سالیانه اعضاء توضیحاتی ارائه کرد.
متن اطلاعیه به شرح ذیل است:

ضمن آرزوی ســلامتی و شــادکامی برای خانواده های معظم و معزز 
شــاهد و ایثارگر عضو صندوق قرض الحسنه شــاهد بدینوسیله جهت 
تنویر افکار و پیشگیری از هرگونه شائبه ای در خصوص برداشت اولین 
مابه التفاوت افزایش حقوق و مزایای سالیانه اعضاء نکاتی به اطلاع این 

قشر از جامعه گرانقدر ایثارگری می رسد.
۱- مهمترین دلیل این اقدام افزایش مانده موجودی اعضاء نزد صندوق 
جهت بهره مندی هر چه بیشــتر ایــن عزیزان از حداکثر تســهیلات 

پرداختی است.
۲- براســاس دســتورالعمل های پرداخت تســهیلات بانک مرکزی و 
صندوق قرض الحسنه شــاهد، اعضاء در صورت احراز شرایط دریافت 
تســهیلات می توانند حداکثر ســه برابر موجودی خــود نزد صندوق 
تا سقف تســهیلات قابل پرداخت در آن ســال که توسط بانک مرکزی 
مشــخص می گردد را اخذ نمایند، به همین دلیل و با توجه به افزایش 
ســالیانه این ســقف، صندوق جهت برخورداری اعضاء از حداکثر این 
تســهیلات، ناگزیر به افزایش موجودی این عزیزان اســت که به تبع 
برداشــت مابه التفاوت اولین افزایش حقوق و مزایای ســالیانه بهترین 

راهکار برای دستیابی به این مهم است.
۳- برداشــت مابه التفاوت اولین افزایش حقوق و مزایای اعضاء هر ساله 
با رضایت عضو، مطابق مندرجــات فرم تقاضای عضویت صندوق قرض 

الحسنه شاهد صورت می گیرد
۴- حسب مفاد مندرج در فرم درخواست وام)تسهیلات( که به امضای 
متقاضی رسیده است، بنیاد شهید و امور ایثارگران مجاز خواهد بود به 
نمایندگی از سوی صندوق قرض الحسنه شاهد، نسبت به کسر اقساط 
وام دریافتی، حق عضویت ماهیانه و مابه التفاوت اولین افزایش حقوق 
و مزایای سالیانه از محل حقوق، مزایا، مستمری و هرگونه دریافتی نزد 

بنیاد شهید و ایثارگران اقدام نماید.
۵- تمام منابــع حق عضویت و مابــه التفاوت اولیــن افزایش حقوق و 
مزایای سالیانه به عنوان موجودی حساب عضو نزد صندوق شاهد ثبت 
گردیده که در زمان تسویه حســاب و انصراف عضو ،کل مبلغ به ایشان 

قابل عودت خواهد بود.
*عضو در صورت نداشــتن بدهی به صندوق قرض الحســنه شــاهد 
می تواند درخواســت اســترداد موجودی خود را ثبت نماید که در این 
صورت عضویــت وی در صندوق لغــو گردیده و دیگر امــکان دریافت 

خدمات و تسهیلات را نخواهد داشت
۶- صندوق قرض الحسنه شــاهد به عنوان یکی از نهادهای خدمتگزار 
به خانواده های معظم و معزز شاهد و ایثارگر همواره مفتخر است ضمن 
کسب بالاترین رضایت مندی، شفافیت را ســرلوحه کار خود قرار داده 
و تمامی رویداد ها، اقدامــات و برنامه ها را در قالب اتاقی شیشــه ای و 
با بهره گیری از ظرفیت هــای موجود ارتباطی با ولــی نعمتان خود به 

اشتراک بگذارد.
در پایان به اطلاع می رســاند؛ اهداف خدمتی صنــدوق صرفاً در قالب 
پرداخت تسهیلات به جامعه هدف و کســب رضایت مندی آنان از این 

طریق تعریف گردیده است.
لذا هر گونه اقدامات لازم صرفاً در مســیر بهینه سازی و افزایش سطح 

خدمات به جامعه ایثارگری مد نظر است.
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